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اجتماعی در آن    نبود عدالت 
به چشم می آمد  زمان بسیار 
كه در كنار نارضایتی عمومی و 

تبعید امام خمینی، موجب خشم مردم شد.

به    اخلاقی  حیث  از  جامعه 
به  و  شده  دچار  انحطاط 
اسلام  از  پیش  جاهلیت 

برگشته بود. جامعه ای كه خلیفه نااهل آن 
شرب خمر كرده و بیت المال را ملک طلق 

خود به حساب می آورد.

 انقلاب اسلامی علاوه بر این كه   
بلکه  الهام گرفته  سنت  از 
هست؛  نیز  سنت  احیاكننده 

آن هم در زمان چیرگی گفتمان مدرنیته بر غرب 
و جهان. 

و    عشایری  ویژگی  یکی 
دیگری  و  درعاست  قبایلی 
و  اردن  مرز  با  همسایگی اش 

نظام  كلاً  عشایری  نظام  كردم  عرض  اسرائیل. 
متفاوتی است.

باعث    فکر  در  انقلاب  این 
خواهد شد نگاه ما از اندیشه 
عادی  و  متداول  استکباری 

شده در دنیا خلاص شود. در صحنه اندیشه آزاد 
شویم تا عالم را از بند طاغوت خلاص كنیم.

واگذاری شتاب زده و بدون توجه   
به تفاوت های شركت ها، منجر به 
ایجاد مجموعه های ناهمگن شده 

و اهداف خصوصی سازی را محقق نکرده است. عدم 
برای رقابت، ساختارهای  آمادگی شركت های دولتی 
این  در  اصلی  موانع  سیاسی،  دخالت های  و  پیچیده 

مسیر هستند. 

۳ چالش اصلی خصوصی سازی در ایران

ظریف در مراسم رونمایی از سیاستنامة »راهبرد 
وفاق برای تأمین امنیت ملّی مبتنی بر رویکردی 
تاریخی به مسائل امنیت ملّی ایران« اظهار كرد: 
ما امروز می توانیم روایت ایران مطمئن را بسازیم 
و همه باهم درباره آن تفاهم كنیم و دیگر این 
می توانستیم  آیا  كه  بگذاریم  كنار  را  موضوع 
كمتر یا بیشتر هزینه دهیم و به اینجا برسیم 
یا نه؟ الان همه باید به راهبرد وفاق برای تأمین 
امنیت ملی برسیم تا هیچکس نتواند به ایران 
نگاه چپ كند. باید پایه های امنیت ملی را با 
اقتصاد، تکنولوژی و دیپلماسی و دیگر موارد 
تقویت كنیم. نسخه وفاق ملی ما برای آینده این 
است كه نگاه ما فرصت محور است، نه به معنای 
تمام  بلکه  كنیم  فراموش  را  تهدیدات  اینکه 
دلمشغولی  ما نباشد. اول باید مردم و نیز ایرانیان 

خارج از كشور را فرصت بدانیم نه تهدید. 
فضای مجازی را هم به عنوان فرصت

 ببینیم نه تهدید. 
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سه شنبـه

 سال سوم                                     شماره پانصدوبیست و دو
سیا   سـت

برنامه »گفتگوی سیاسی« رادیو گفت وگو با موضوع انقلاب 
اسلامی، ریسمان اتحاد ملی و هویت دینی در ایران با دكتر 
سعید جوانمرد كارشناس مسائل سیاسی و استاد دانشگاه به 

روی آنتن رفت.

سعید جوانمرد با بیان انقلاب اسلامی نخستین انقلاب در 
ایران بود كه با سرعت و سهولت رخ داد و از این جهت یكی از 
انقلاب های شاخص در جهان به شمار می رود، گفت: بسیاری 
از تئوریسین های غربی و اروپایی، همچنان در این مسئله 
مانده اند كه چگونه جمهوری اسلامی با شخصیتی مانند امام 
خمینی )ره(، این انقلاب را به پیروزی رساند و این پیروزی با 

چه سیاستی و در نهایت، با دست خالی به دست آمد.
وی افزود: آیزن هاور، رئیس جمهور وقت آمریكا نیز اذعان 
داشت در حیرت است كه انقلاب اسلامی چه نوع انقلابی بود 
و با دستاوردهایش بسیاری از كشورها و مردم دنیا را تحت 

تأثیر قرار داد.

این كارشناس مسائل سیاسی عواملی كه باعث شد در زمان 
شاه مردم به خیابان ها بیایند و نارضایتی خود را از رژیم 
پهلوی اعلام كنند را برشمرد و عنوان كرد: این مسئله، ریشه 
در عوامل متعددی داشت كه یكی از آنها، نارضایتی عمومی 
مردم از حكومت شاه بود. عامل دوم، تبعید امام خمینی )ره( 

بود.
وی بی عدالتی را عاملی مهم در سرنگونی رژیم پهلوی و وقوع 
انقلاب اسلامی دانست و بیان كرد: نبود عدالت اجتماعی در 
آن زمان بسیار به چشم می آمد كه در كنار نارضایتی عمومی 
و تبعید امام خمینی )ره(، موجب خشم مردم شد. علاوه بر 
این، بحث امپریالیسم و انگیزه مذهبی را نیز باید از عوامل 
كلیدی و تاثیرگذار در پیروزی انقلاب دانست. در نهایت باید 
به این نكته توجه داشت كه این انقلاب اهدافی داشت و هدف 
این بود كه عدالت اجتماعی به جامعه تزریق شود و سرنگونی 
دودمان پهلوی، كه از جمله اهداف مردم و جزئی از افكار 

حضرت امام بود با همین رویكرد محقق شد.

جوانمرد به روش هایی كه باعث سرنگونی رژیم پهلوی شد 
این روش ها شامل تظاهرات، اعتصاب  اشاره و اظهار كرد: 
سراسری در كل كشور، و راهپیمایی های گسترده در كنار 
پخش اعلامیه و آگاه سازی مردم بود. این ها مسائلی بودند كه 
باعث ایستادگی مدنی مردم در مقابل بی عدالتی در جامعه 

شد.
وی با اشاره به اینكه مبارزات خیابانی آن زمان به صورت 
مسلحانه نیز در جریان بود، گفت: در این راستا، متاسفانه 
ما بسیاری از یاران اصلی انقلاب را در اوایل انقلاب از دست 
زمان  امام در آن  بازوی راست حضرت  دادیم؛ كسانی كه 
بودند، از جمله فرزند ایشان، سید مصطفی كه در آبان ۵۶ 
به شهادت رسید. یكی از دلایل تظاهرات در قم نیز، همین 
قضیه بود كه فرزند امام در آبان ۵۶ به شهادت رسید و این 

اتفاقات را رقم زد.
كه جمهوری  باید گفت  موارد  این  به  توجه  با  افزود:  وی 
اسلامی به راحتی به دست نیامده و در طول این ۴۵ سال، 
مشكلات بسیاری را از سر گذرانده است؛ مشكلاتی نظیر 
تحریم های ظالمانه بر مردم ایران و فتنه هایی كه در طول 

دوران انقلاب برای نظام رخ داده است.

این استاد دانشگاه در مصاحبه با رادیو گفت وگو با تصریح بر 
این موضوع كه عده ای از افراد خودی و غیر خودی، به دنبال 
به چالش كشیدن انقلاب بوده و هستند عنوان كرد: امام 
خمینی)ره( با دست خالی و با استفاده از رویكرد مردمداری، 
توانست مردم را در كنار خود جمع كند. یكی از افكار ایشان 
این بود كه ما نوكر مردم باشیم، به آن ها خدمت كنیم و با 

آن ها صادق باشیم.
وی با بیان اینكه مردم در طول دوران حیات انقلاب اسلامی 
واقعاً توانستند طوفان به پا كنند و در همه مسائل انقلاب، 
بسیار تاثیرگذار بودند اظهار كرد: مردم در همان دهه شصت 
توانستند بسیاری از جریانات ترور را سرنگون كرده و خفه 

كنند.

انقلاب  طول  در  افراد  برخی  نگرش  تغییرات  از  جوانمرد 
اسلامی گفت و اشاره كرد: حتی در اوایل انقلاب، لائیك ها به 
نوعی با امام همسو شده بودند؛ افرادی كه در قضیه انقلاب 
نقش داشتند و تاثیرگذار بودند و شامل ابوالحسن بنی صدر، 
صادق قطب زاده و مهندس بازرگان می شدند. این افراد در 
ابتدا همراه حضرت امام بودند اما بعدها ایشان راه خود را 
از آن ها جدا و اعلام كرد كه این افراد راه خود را انتخاب 
كنند. چرا كه این روش مناسبی نبود كه این افراد در كنار 
مردم، با روحیات اینكه همراه امام هستند، اهداف اروپایی و 
آمریكایی خود را پیگیری كرده و در جهت پیشبرد انقلاب 

گامی برندارند.
وی با تصریح بر اینكه از ۳۰۰ سال پیش، تنها انقلابی كه 
ایران در آن هیچگاه باج نداد، انقلاب اسلامی در سال ۱۳۵۷ 
بوده است، گفت: كشورهای مختلف غربی تلاش داشتند كه 
انقلاب به نتیجه و پیروزی نرسد، زیرا به دنبال منافع خود 
در داخل ایران بودند. آنها قبل از انقلاب، به راحتی به اهداف 
سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فكری خود دست می یافتند.

جوانمرد بیان كرد: با ورود حضرت امام و انقلابی كه ایشان در 
دل مردم به وجود آوردند، و همچنین با شخصیت كاریزمایی 
كه داشتند، تمام اندیشه های فكری وابستگان به آن سوی 
آب در هم ریخت. به راحتی شاهد بودیم كه در مدت ۱۴ 
سال تبعید، مردم ایران به شخصیت امام علاقه وافر داشتند و 
ایشان برای آنها بسیار ارزشمند بود؛ چرا كه امام، دنبال اجرای 

عدالت در این كشور بود.

بیعدالتی،نارضایتیعمومیوتبعیدامام
 عوامل سقوط حكومت پهلوی

هنرشناختوهدایت
افکارعمومی

در عصر جنگ نرم و نبرد روایت ها، تحلیلگری سیاسی صرفاً 
خدمت  در  راهبردی  رسالت  یك  بلكه  نیست؛  شغل  یك 
حقیقت و آرمان های انقلاب اسلامی است. امروز، شناخت 
دقیق جریان های فكری و سیاسی، مهم ترین ابزار در مقابله 

با جنگ شناختی دشمن محسوب می شود.

توانایی  جامع نگر،  منظری  از  باید  موفق  سیاسی  تحلیلگر 
را  اجتماعی  و  سیاسی  تحولات  پنهان  لایه های  تحلیل 
داشته باشد. این مهم، مستلزم برخورداری از دانش عمیق 
در حوزه های متنوعی چون علوم سیاسی، جامعه شناسی، 
نظام  در  است.  رسانه  مطالعات  و  اجتماعی  روان شناسی 
مقدس جمهوری اسلامی، تحلیلگر سیاسی باید با تكیه بر 
مبانی فكری اسلام ناب محمدی )ص( و اندیشه های امام 
راحل و رهبر معظم انقلاب، به تبیین مسائل بپردازد. این 
رویكرد، ضامن حفظ اصالت ها و ارزش های انقلابی در عرصه 

تحلیل سیاسی است.

شناخت  سیاسی،  تحلیلگر  وظایف  مهم ترین  از  یكی 
عملی  راهكارهای  ارائه  و  تهدیدها  و  فرصت ها  به موقع 
باید  این مسیر،  آنهاست. در  با  مقابله  یا  بهره برداری  برای 
از تحلیل های سطحی و هیجانی پرهیز كرد و با رویكردی 
علمی و مستدل به تحلیل وقایع پرداخت. نكته حائز اهمیت 
و  امیدآفرین  همواره  باید  سیاسی  تحلیلگر  كه  است  آن 
راهگشا باشد. این به معنای نادیده گرفتن مشكلات نیست، 
بلكه تأكید بر ظرفیت های درونی نظام و توانمندی های ملت 

بزرگ ایران در عبور از چالش هاست.

سیاسی  تحلیلگران  تربیت  كه  كرد  تأكید  باید  پایان  در   
متعهد و متخصص، یكی از ضرورت های راهبردی كشور در 
نیازمند  این مهم،  با جنگ تركیبی دشمن است.  مواجهه 
حوزه  در  هوشمندانه  سرمایه گذاری  و  دقیق  برنامه ریزی 

آموزش و پرورش نیروهای انقلابی است.

شاخصهایانقلاباسلامیایرانوتمایزاتآنبادیگرانقلابهایجهان

سعید جوانمرد

سعید سپاهی

درباره فرزندان خمینی

چرا محمدالضیف و یحیی السنوار و دیگر مجاهدان عالم 
فرزندان حقیقی خمینی هستند؟ این تعبیر بیش از این 

كه یك برداشت ذوقی باشد یك حقیقت است. 
به واقع مجاهدان عالم فرزندان خمینی هستند. باید رابطه 
امام و مجاهدین عالم را توضیح داد. یك قیام داریم یك 

اقامه. قیام بلند شدن است و اقامه بلند كردن.
رهبرانقلاب درباره اقامه نماز اینطور توضیح می دهند كه 
اقامه نماز به معنی نمازگزاردن و نماز خواندن نیست. 
بلكه نماز به پا داشتن است. یكبار یك نفر برای خدا قیام 
قیام دعوت  به  را هم  برای خدا دیگران  می كند. یكبار 
می كند. امام خمینی پیش از انقلاب هم خود قیام كرد و 

هم دیگران را دعوت به قیام كرد.

اما از اقامه بالاتر هم داریم. اینكه همواره اهل قیام بمانیم. 
اهل قیام ماندن فرهنگ سازی می خواهد. یعنی فرهنگ 
قیام را ایجاد كردن. خروجی فرهنگ سازی، جامعه سازی 
است و راه جامعه سازی نیز تنها و تنها نظام سازی است. 
اگر نظام متكی بر فرهنگ استقامت و پایداری ساخته 
مجاهد ساخته  جامعه  و  مقاومت حاكم  فرهنگ  شود، 
می شود. امام بعد از انقلاب به مردم می گوید "رفیق نیمه 
اینطور  اما  انقلاب كردید.  نباشید." می فرماید شما  راه 
نیست كه برویم سراغ كارمان. در رأس امور این است كه 
ما این امر الهی را كه فَاسْتَقِمْ كَما امِرْتَ وَ مَنْ تابَ مَعَكَ 
این امر الهی را ما اجرا كنیم. امام جای دیگر با روایتی از 
پیامبر توضیح می دهند كه این آیه رسول خدا را پیر كرد 
و بعد به نقل از استاد خود آیت الله شاه آبادی علت پیر 
شدن پیامبر با این آیه را توضیح می دهند: این آیه در 
سوره های دیگر هم هست، ولی چرا رسول خدا می فرماید  
اضافه  یك جمله  اینكه  برای  كرد؟  پیر  مرا  هود  سورۀ 
می كند و آن جمله »من تاب معك«  است. یعنی هم 
رسول خدا باید استقامت كند و هم جامعه را به استقامت 

همراه كند.

امام توضیح می دهد كه چه بسا در قیامت از پیامبر درباره 
استقامت امتش سوال كنند. بازگردیم به ابتدای متن. از 
اقامه مهمتر اینست كه فرهنگ مقاومت را ایجاد كنیم تا 
استقامت همواره زنده بماند و برای ایجاد فرهنگ مقاومت 
هیچ راهی نیست جز ایجاد ساختارهایی نیست كه قیام 
كننده و مجاهد تربیت كند و این یعنی نظام سازی. یعنی 

حكومت اسلامی.

فرزند  محمدالضیف  چرا  می شود  روشن  كه  اینجاست 
خمینی است. انقلاب ما تجلی فاستقم كماامرت و من 
تاب معك است. البته در ابتدای راهیم اما هرجای عالم 
مجاهدی قیام كرد و بر ظلم تاخت و از مظلوم دفاع كرد 

تربیت یافته مكتب خمینی است.

محسن مهدیان

انقلاب اسلامی ایران به عنوان یك پدیده ی اجتماعی-سیاسی، 
دیگر  از  را  آن  كه  است  فردی  به  منحصر  دارای شاخص های 
یك  پایه ی  بر  انقلاب  این  می كند.  متمایز  جهان  انقلاب های 
جهان بینی الهی و دستگاه معرفتی عمیق، یعنی دین اسلام، 
استوار شده است كه قادر به پاسخگویی به نیازهای متنوع بشر 

در هر دوره ی تاریخی، از جمله دنیای مدرن، است.
بودن آن  انقلاب اسلامی، چندوجهی  بارز  از ویژگی های  یكی 
است. این انقلاب نه تنها در ابعاد سیاسی و اجتماعی، بلكه در 
ابعاد معنوی و اخلاقی نیز تحولات عمیقی ایجاد كرده است. 
در حالی كه انقلاب های دیگر مانند انقلاب صنعتی یا انقلاب 
بلشویكی تنها بر یك جنبه از نیازهای انسان متمركز بوده اند، 
انقلاب اسلامی به عنوان یك انقلاب جامع، تمام ابعاد زندگی بشر 

را تحت تأثیر قرار داده است.

قدرت تاب آوری انقلاب اسلامی در برابر چالش ها و دشواری ها 
نیز یكی از شاخص های مهم آن است. این انقلاب توانسته است 
بحران های بزرگ را با كمترین هزینه پشت سر بگذارد، كه این 

ویژگی برای دنیای امروز بسیار قابل توجه است.
همچنین، حیثیت اخلاقی انقلاب اسلامی آن را از دیگر انقلاب ها 
با  انقلاب های جهان  از  بسیاری  كه  در حالی  متمایز می كند. 
عنوان  به  ایران  انقلاب  بوده اند،  همراه  خونریزی  و  خشونت 
انقلاب “گُل” شناخته می شود كه نماد زیبایی، اخلاق و معنویت 
است. این ویژگی ها نشان دهنده ی ظرفیت انقلاب اسلامی برای 

پاسخگویی به نیازهای اخلاقی و معنوی بشر امروز است.
الهی،  جهان بینی  مانند  شاخص هایی  با  ایران  اسلامی  انقلاب 
چندوجهی بودن، قدرت تاب آوری و اخلاق محوری، به عنوان یك 
الگوی منحصر به فرد در تاریخ انقلاب های جهان مطرح می شود. 

این انقلاب توانسته است نیازهای متنوع بشر را در ابعاد مختلف 
زندگی پاسخ دهد و الگویی برای تحولات اجتماعی و سیاسی در 

عصر حاضر ارائه كند.

حمیدرضا شاکرین

نمایندگان  مجلس  جدید  رئیس  المشهدانی  محمود 
عراق كه در رأس هیئت پارلمانی بلندپایه وارد تهران 
شده بود، صبح دیروز )دوشنبه، ۱۵ بهمن ماه ۱۴۰۳( 
با ورود به بهارستان مورد استقبال رسمی همتای خود، 
دكتر محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی 

قرار گرفت و با وی دیدار و گفت وگو كرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی و رئیس مجلس نمایندگان 
عراق ضمن اشاره به جایگاه دو كشور ایران و عراق در 
تحولات منطقه بر لزوم توسعه روابط دو كشور تأكید 

كردند.

تأکیدرؤسایمجلسایران
وعراقبرتوسعهروابط
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 سال سوم                                     شماره پانصدوبیست ودو
اندیشه

انقلابفکر

دو سخنرانی اخیر رهبری را باید در كنار هم ببینیم. درباره 
بعثت و درباره قرآن. 

در هر دو یك اتفاق مهم و خارق العاده توسط امت پیامبر 
)ص( رمز گشایی می شود. آنهم پیروزی منطقه كوچكی به 
نام غزه بر كل دستگاه استكبار غرب و آمریكا. این اتفاق 
كوچك نیست. به تعبیر ایشان در دیدار با تولیدكنندگان، 

شبیه افسانه است.
عجیب نیست؟ بعثت امت، اعجاز امت. 

ایشان هم بعثت را امر جریان دار در تاریخ می داند و هم 
معجزه ای به نام قرآن را. 

جالب است كه دقت كنیم قرآن كلام است، وحی است. 
یعنی طبیعتا در مقوله علم و معرفت قرارش می دهند اما 
آن را اعجاز هم می دانند یعنی ذیل مقوله قدرت نیز قرار 
می گیرد. قدرتی كه اثبات می كند دائما مسیر حق را و مسیر 

خدا و پیامبرش را. 
در ماجرای بعثت حضرت آقا راز امتداد بعثت را تحول در 
فكر دانستند. انقلاب فكر غیر از انقلاب در علم است. بحث 

در نوع نگرش و محاسبه ناشی از آن است.
 انقلاب در فكر باعث می شود قواعد و سنت های عالم را 
ببینیم و بفهمیم و بكار بگیریم و نتیجه اش را به چشم آوریم. 
قرآن چنین می كند. باعث انقلاب در فكر می شود. بروز و 
ظهور قرآن فقط به نگاشتن آن در اوراق نیست بلكه عمل 
به آن باعث می شود این اعجاز وجه قدرت خارق العاده خود 

را به عالم نشان دهد. 
غزه یك نمونه است. كل مسیر چهل و چند ساله انقلاب 

ایران همه اش گام به گام همین بوده. 
چه كسی فكر می كرد در حالیكه همه دنیا و قواعد پذیرفته 
شده استكباری اش مقابل یك جامعه با دست خالی است، 
این جامعه گام به گام بتهای عالم را بشكند و پیش برود؟ 
یعنی همه ساختارها و نظام استكباری ترک بردارد و بریزد 
از زدن پهلوی ها تا شكست نظامی دنیا در جنگ، تا درگیری 
با همه افكار و اندیشه های نفوذی و مسموم غربی، تا فشار 
حداكثری اقتصادی و امنیتی و جنگ شناختی، حالا نیز 
خورد كردن اراده آمریكا در منطقه و شكست اسراییل و 

همینطور و همینطور. 
ماجرا ماجرای بعثت امت است ماجرای اعجاز به دست امت 

است. 
انقلاب فكر كه با دست بردن پیامبر ختمی و قرآن او در 
عقل و ایمان امت آرام آرام شكل می گیرد، اتفاق بزرگی 
است. امروز همه ما به چنین واقعه ای محتاجیم. این انقلاب 
در فكر باعث خواهد شد نگاه ما از اندیشه استكباری متداول 
و عادی شده در دنیا خلاص شود. در صحنه اندیشه آزاد 

شویم تا عالم را از بند طاغوت خلاص كنیم. )تسنیم(
گزیده گفت وگوجام جم با دکتر موسی نجفی، رئیس پژوهشگاه   

علوم انسانی و مطالعات فرهنگی:
 انقلاب اسلامی علاوه بر این كه از سنت الهام گرفته بلكه احیاكننده 
سنت نیز هست؛ آن هم در زمان چیرگی گفتمان مدرنیته بر 
غرب و جهان. به عبارتی در سیطره جهانی مدرنیته، به ناگهان 
نه كمونیسم  با شعارِ  ازسنت  الهام گرفته  و  انقلاب سنتی  یك 
نه  ماركسیسم،  مكتب  نه  یعنی:  غربی  نه سرمایه دار  و  شرقی 
مكتب لیبرالیسم، به جهان پاگذاشت. این ویژگی برای بسیاری از 
ملت ها جاذبه داشت؛ زیرا اكثر ملت های جهان از نظام دوقطبی 
از نظر سیاسی و اقتصادی یا فرهنگی، صدمه هایی دیده بودند و 
تمایل داشتند كه ویژگی های قومی و قبیله ای و ملی خودشان را 
حفظ كنند یا سر پای خودشان باشند اما در نظام دوقطبی جهان 
آن روز، شدنی نبود. انقلاب اسلامی و استقلالی كه با شعار »نه 
شرقی، نه غربی« در چیرگی جنگ سرد به ارمغان آورد، امیدی 
تازه آفرید كه هنوز نیز همچنان امیدبخشی و امیدآفرینی ادامه 
دارد و زنده و تپنده است. پس از فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی 
كمونیستی نیز كه نظم نوین جهانی برقرار شد، غربی ها خود 
را یكه تاز شمرده؛ چنان می دیدند كه انگار جهان در سیطره و 
چنبره آنهاست اما باز هم انقلاب اسلامی نشان داد كه پایگاهش 
نه به مخالفت با شرق متكی بوده و نه به غرب تمایلی داشته بلكه 

به راستی استقلال دارد. 

 فوكو در نوشتار مشهورش »ایرانی ها چه رویایی در سر دارند« 
ایرانی ها چیزی را به ما یادآوری كردند كه ما  تاكید دارد كه 
چهار سده است از آن غفلت داشته ایم. یعنی حضور معنویت را 
در زندگی روزمره فرایادمان آوردند؛ زیرا ما معنویت را به حاشیه 
زندگی مان رانده ایم و آن را از سطوح سیاست و اقتصاد و مناسبات 
حتی شهری مان حذف كرده ایم. با این حال ایرانی ها به ما یادآوری 
می كنند كه باید دوباره به آن معنویت برگردیم. پشتوانه این 
فلسفه سیاسی، همان احیای سنت است به ویژه سنت مقدس، 

زیرا سیاست اصولا با مكتب كمونیسم و لیبرالیسم 
نامقدس شد، سكولار و این جهانی شد و تا سطح نازل 

منفعت طلبی و منافع ملی تقلیل یافت. 

شلیك  آن كه  از  بیش   ۲ و   ۱ صادق   وعده های 
موشك هایی نظامی باشد، شلیكی فرهنگی بود؛ شلیك 
فلسفه سیاسی. به عبارتی نشان داد این ما هستیم كه 
هیمنه اسرائیل غاصب را شكستیم. این كه به هدف 
نداشت  یا  داشت  تخریب  چقدر  یا  نخورد  یا  خورد 
مربوط به مراحل بعدی است و مهم همان است كه 
به ویژه  فروریخت.  ما  دست  با  غاصب  رژیم  هیمنه 
كه جهانیان دریافتند از ایران اسلامی، موشك هایی 
خاک  به  را  ابرقدرت ها  هیبت  كه  می شود  شلیك 

و كمك كار  پشتیبان  غرب  همه  نه تنها  فرومی ریزد.درحالی كه 
رژیم غاصب بودند بلكه كشورهای وابسته عرب نیز در رساندن 
كمك های لجستیك و ... كم نگذاشتند؛ مثلا مصر و اردن حتی 
آسمان عراق را در اختیار اسرائیل گذاشته بودند؛ اما موشك های 
ما همه این چنبره های پیشگیرانه و دفاعی را درهم شكست و به 
عبارت روشن تر تابوها را فروریخت.این شكستن تابو و هیمنه 
بسی مهم تر از ایجاد تخریب با چند موشك بود. به همین جهت 
می گوییم این برآیند تصمیم گیری یك دولت یا رایزنی های چند 
مسئول دولتی به شمار نمی آید، بلكه سرریزشدن اندیشه ای است 

كه پس از چهار دهه به منصه ظهور رسیده است.

 انقلاب اسلامی نسبت به سایر انقلاب ها مثلا انقلاب فرانسه یا 
روسیه، كشته نداشت و بیشتر كشته های انقلاب اسلامی در همان 
جنگ تحمیلی یعنی دوران دفاع مقدس بود. شما همین سوریه 
را ببینید! با این كه یك كودتاست كه داعشی ها علیه حكومت راه 
انداختند اما تا الان، بسیار كشته، اعدام خیابانی و كشتار اقلیت ها 
داشته است. ما در انقلاب اسلامی سابقه چنین خشونت هایی 

نداشته ایم و نداریم. حتی درباره بهایی ها نیز گزارش نشد و نبود 
و یك نمونه نداشتیم كه یك نفر را پیش روی خانواده اش در 
خیابان بر بالای دار كشیده باشند. حتی جنایتكاران و ساواكی ها 
كه در حكومت نظامی به آدم كشی پرداختند یا خود نصیری، 
رئیس ساواک پس از محاكمه اعدام شد. هیچ كجا بدون محاكمه 

به چنین كاری دست نزدند.

 اكنون یمنی ها شاید قدر انقلاب اسلامی را بیشتر از ما می دانند 
شمار  به  نگاهی  فقط  انگار.  واقف ترند  قدرش  و  ابعاد  به  و 
جمعه  نمازهای  در  یمنی ها  نفری  ده هاهزار  شركت كنندگان 
می تواند سنجه و نشانگرخوبی باشد.برخی مواقع ممكن است ما 
در اینجا شعاری بدهیم ولی كشورهای دیگر به آن شعار بسی 
بهتر ازما پایبندباشند و عمل كنند.چنانچه قدر این انقلاب و 
ارزش هایش را بدانیم با این عزت جهانی و بین المللی كه برای 
ایران داشته و خواهد داشت؛ فبها! اما اگر قدرش را چنان كه باید 
و شاید ندانیم، ممكن است این انقلاب به كشورهای دیگر برود، و 

آنها از ما بگیرند و جلوتر بیفتند.

انقلاب اسلامی احیاگر معنویت در عصر مدرنیته
موسی نجفی

قیام حضرت اباعبدالله الحسین)ع( كه در برابر انحراف در دین 
به گونه ای  گرفت،  صورت  اسلامی  امت  اصلاح  برای  و  اسلام 
برای  ایشان  از  پس  ائمه  كه  بود  اقداماتی  برای  بسترسازی 
مسیر  به  اسلامی  جامعه  بازگرداندن  و  ناب  اسلام  بازتعریف 
اصلی خود انجام دادند و نخستین پرچمدار این حركت مهم 
پس از قیام سیدالشهدا)ع(، فرزند ایشان، امام سجاد)ع( بودند. 
حجت الاسلام دكتر قاسم ترخان، مدیر گروه تخصصی علوم 
انسانی قرآنی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی در گفت وگو 
با قدس، به راهبردهایی پرداخت كه حضرت زین العابدین)ع( 
در طول دوره ۳۴ ساله امامت، برای انجام مأموریت خود از آن 

بهره برد.

انحراف در جامعه اسلامی از سقیفه آغاز شد  
اینكه دوران  به  با اشاره  ابتدا و  حجت الاسلام دكتر ترخان در 
امامت  دوره های  اختناق ترین  پر  از  سجاد)ع(  حضرت  امامت 
شیعه است، توضیح می دهد: انحرافی كه در جامعه اسلامی ایجاد 
شده بود به زمان سقیفه بازمی گردد؛ بزرگ ترین انحرافی كه در 
جامعه اسلامی پدید آمد، انحراف در حاكمیت جامعه اسلامی 
بود. سخن ما معنای دیگری از اهمیت امامت است كه بدون آن 
انگار پیامبر)ص( كاری را انجام نداده است؛ »فَمَا بلََّغْتَ رسَِالتََهُ«. 
او اضافه می كند: آن انحراف به جایی رسید كه به فرمایش امام 
حسین)ع( »الَا ترََوْنَ الِیَ الحَْقِّ لا یعُْمَلُ بهِِ، وَ الِیَ البْاطِلِ لا یتَُناهی 
عَنْهُ«؛ به باطل عمل می شد و جامعه اسلامی پیرو حق نبود و این 
نشان از كمرنگ بودن معنویت در جامعه داشت. در آن شرایط، 
جامعه از حیث اخلاقی به انحطاط دچار شده و به جاهلیت پیش 
از اسلام برگشته بود. جامعه ای كه خلیفه نااهل آن شرب خمر 

كرده و بیت المال را ملك طلق خود به حساب می آورد.

حفظ دستاوردهای عاشورا بزرگ ترین راهبرد امام سجاد)ع( بود  
عضو هیأت علمی گروه كلام پژوهشكده حكمت و دین پژوهی 
با اشاره به فرموده های اهل بیت)ع( درباره این انحرافات ادامه 
می دهد: به طور نمونه، امام باقر)ع( فرمود: پس از پیغمبر)ص( 
مردم دوباره به جاهلیت پیشین كه قرآن از آن به جاهلیت اولی 
تعبیر كرده است، برگشتند؛ جاهلیتی كه قیام امام حسین)ع( را 
باید در راستای از بین بردن آن و بازسازی چهره اسلام ارزیابی 
كرد. دكتر ترخان می گوید: روش جلوگیری از انحراف به اقتضای 
شرایط و زمانه متفاوت است؛ اقتضای شرایط امام حسین)ع( این 
بود كه راه شهادت را در پیش بگیرد، اما دوره امام سجاد)ع( 
چنین نیازی نداشت و باید پیام قیام منتقل می شد؛ وظیفه امام 

سجاد)ع( استمرار، نشر و تبیین حركت، پیام و راهی بود كه امام 
حسین)ع( از با قیام خود آن را ایجاد كرده بود.

او در ادامه با بیان روایتی از امام سجاد)ع( برای ترسیم وضعیت 
موجود آن زمان می گوید: امام)ع( بیان می كند، در میان قوم خود 
همچون بنی اسرائیل در میان آل فرعون هستیم كه فرزندان آن ها 
را می كشتند و زنانشان را به كنیزی می بردند؛ مردم با دشنام 
دادن به بزرگ و سید ما به دشمنان ما تقرب می جویند؛ آن ها 
حق ما را گرفته و هیچ حقی برای ما نمی شناسند. عضو هیئت 
اندیشه اسلامی درباره راهبردهای  علمی پژوهشگاه فرهنگ و 
امام)ع( برای انجام مأموریت خود توضیح می دهد: راهبرد امام 
نظامی نبود، از این رو ایشان در متن قیام هایی كه پس از عاشورا 
اتفاق افتاد، حضور نداشت؛ اگر چه امام از قیام مختار در برخی 
مواقع تجلیل كردند اما تلاشی كه ایشان انجام داد، تلاش بنیادین 
و فرهنگی بود. دكتر ترخان تأكید می كند: امام)ع( تلاش می كرد 
شعله ای را كه اباعبدالله در كربلا روشن كرده بود برای همیشه 
برافروخته نگه دارد؛ به بیانی دیگر از دستاوردهای امام حسین)ع( 
محافظت و پیام ایشان منتقل شود؛ این راهبردی است كه امام)ع( 

در تمام زندگی خود آن را پیگیری كرد.

امام سجاد)ع( با جریان های انحرافی مبارزه کرد  
حجت الاسلام دكتر قاسم ترخان یادآور می شود: سخنرانی  امام 
سجاد)ع( پس از واقعه عاشورا در مسجد اموی شام تحولی عظیم 
در بینش مردم درباره امویان به وجود آورد. در این سخنرانی، امام 
در مورد انحرافی كه پس از سقیفه ایجاد شده بود روشنگری 
امام  می گوید:  او  كردند.  معرفی  و  روشن  را  امامت  سیمای  و 
سجاد)ع( در آن سخنرانی، پس از معرفی خود، وقتی می گوید من 
فرزند پیغمبر)ص( هستم، به چند جمله كوتاه بسنده می كند، اما 
وقتی نوبت به معرفی امام علی)ع( كه نماد امامت است می رسد، 
ویژگی های امیرالمؤمنین)ع( را بسیار كامل توضیح می دهد. این 
به معنای آن نیست كه فضائل امیرالمؤمنین)ع( از پیامبر)ص( 
بیشتر است؛ بلكه به این معناست پیامبر)ص( نیازی به معرفی 
بیشتر برای این مردم ندارد، زیرا همه او را قبول و باور داشتند. 

امام از این فرصت برای تبیین سیمای امامت بهره بردند.

دكتر ترخان به راهبرد دیگر امام)ع( نیز اشاره كرده و خاطرنشان 
می كند: از راهبردهای دیگر امام تبیین چهره واقعی اسلام از 
طریق دعا و همچنین مبارزه با جریان های انحرافی بوده است. 
ایشان با گروه ها و فرقه های منحرفی مانند غالیان، جبرگرایان، 
معتقدان به تشبیه و تجسیم و اهل تصوف و زاهدنمایان روبه رو 

بودند و از راهبردهای مهم ایشان مبارزه با جریان های انحرافی به 
شیوه های مختلف و روشنگری در این زمینه بود.

اگر اقدامات امام سجاد)ع( نبود حرکت علمی امام باقر)ع( اتفاق   
نمی افتاد

عضو هیأت علمی پژوهشگاه به مورد مهم دیگری از راهبردها 
اشاره كرده و می گوید: محمد بن مسلم زهری، یكی از عالمان 
كتاب می نوشت، جعل  اموی  نفع حكومت  به  كه  بود  درباری 
كمك  آن ها  شوم  اهداف  به  طریق  این  از  و  می كرد  حدیث 
می نمود. امام)ع( به مبارزه با او و دیگر عالمان درباری پرداخته و 
می فرمود: اگر بنی امیه جنایت و ظلمی مرتكب می شوند، شما هم 

در جرم آن ها شریك هستید.

حجت الاسلام ترخان با بیان اینكه جامعه در عصر سیدالشهدا)ع( 
و زین العابدین)ع( دچار چنان انحرافاتی شده بود كه اگر اقدامات 
اتفاق  باقر)ع(  امام  علمی  نبود حركت  امام سجاد)ع(  فرهنگی 
نمی افتاد، تشریح می كند: از راهبردهای مهم امام سجاد)ع( تربیت 
نیروهای فرهیخته است؛ اگر چه امام در متن جامعه حضور جدی 
نداشت، اما در طول ۳۴ سال امامت و در آن شرایط خفقان شدید 
توانست ۱۷۰ شاگرد تربیت كند؛ شاگردانی كه كمك بسیاری 

برای ادامه دادن مسیر امامت توسط امام باقر)ع( بودند.

مدیر گروه تخصصی علوم انسانی قرآنی پژوهشگاه به داستان مدح 
امام سجاد)ع( توسط فرزدق، شاعر بلندپایه دربار اموی نیز اشاره 
كرده و می گوید: برخورد احترام آمیز مردم در مسجدالحرام كه راه 
را باز كردند تا امام)ع( بتواند حجرالأسود را استلام كنند و شعر 
فرزدق در مدح ایشان، در مقابل هشام، خلیفه و حاكم قدرتمند 
اموی، نشان از موفقیت امام در راهبردی دارد كه آن را پیگیری 

می كرد.

راهبرد امام سجاد)ع( برای بازتعریف اسلام ناب
قاسم ترخان

علی مهدیان

وجه  بین  برُداری  برای جمع  دقیقی  مهندسیِ  دهه۹۰  از 
زنانه و وجه مشترک انسانیِ زن برای تغییر سیاسی طراحی 
شد كه در جنبش زن زندگی آزادی بروز نهایی یافت. كشف 
حجاب اینجا نه صرفا شخصی سازی پوشش فردی بلكه نوعی 
كمپین سازی علیه اسلام سیاسی بود. پوشش، قدر مشترک 
اصلی  دارد. وجه  فرامینی  آن  درباره  اسلام  كه  است  زنان 
اسلام سیاسی هم قائل به حكومت بودن و دخالت آن در 
تحقق ارزشها و احكام اسلامی است؛ پس كشف حجاب در 
این موقعیت دیگر یك انتخاب سلیقگی و شخصی نیست، 

بلكه جزیی از تقابل با اسلام سیاسی قلمداد می شود.

قرار دادن درصدی از زنان در این موقعیت، حس پیشرانیِ 
تغییر به آنها می دهد. دیگر زنان با كشف حجاب خود را ملعبه 
مردان هرزه -چنانچه در حكومت پهلوی بود- نمی بینند؛ 
بلكه آنرا كنشی موثر در تغییر سرنوشت اجتماعی و جزیی 
از مبارزه مدنی سیاسی می بینند! از همین جاست كه رهبر 

جمهوری اسلامی آنرا حرام سیاسی خواند.

کشفحجابشخصیسازیپوشش
نیستبلکهتقابلبااسلامسیاسیاست

محسن قنبریان
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 سال سوم                                     شماره پانصدوبیست و دو
بین الملل

پیش زمینه های بحران سوریه
 بخشسوم

علوی و حامی مقاومت بودن نظام  
نكتة بسیار مهمی كه نباید فراموش كنیم این است كه در سوریه 
متفاوت  كشورها  دیگر  با  را  كشور  این  كه  دارد  وجود  عاملی 
می كند: عامل شیعی یا علوی و نقش ایران در این كشور. هركجا 
اكثریت سنی مذهب نقش و حضور دارند، اگر عامل شیعی باشد، 
با تندوتیزترین واكنش ها از سوی كنشگران سنی مواجه می شویم. 
می توانم اثبات كنم و امضا دهم كه اگر نظام سوریه نظامی سنی 
بود )ساختار نظام به طور كامل سنی بود و علویان در آن نقش 
و قدرت اصلی را نداشتند( یا این نظام به هر دلیلی از ایران دور 
بود، معارضان با نظام بسیار مماشات می كردند. خود بشار هم 
مكرر این را گفت كه به من گفتند اگر از ایران جدا شوی، ما 
خیابان ها را آرام می كنیم. چنانچه همین معارضان در مصر پس 
از اینكه آقای سیسی در میدان رابعة عَدَویهّ، به ادعای نظام مصر 
۸۰۰ نفر و به ادعای خود اخوانی ها بیش از ۳هزار تن را در دو 
ساعت و نیم قتل عام كرد –فیلم هایش موجود است–، شعار سر 
دادند مسالمت آمیز بودن ما از گلوله هم قوی تر است )سِلمیّتُنا 
أقوی من الرّصاص(؛ هرچند نظام مصر از ایشان كشت، گفتند 
ما دست به اسلحه نمی بریم. اما در سوریه به دلیل وجود عامل 
علوی و شیعی و ایران، فضا بسی بسیار رادیكال است. اساساً آن 
اقلیتی شیعی بویژه در  با  ذهنیت اكثربودگی سنی در تعامل 
جایی كه حاكم هست، بسیار تندوتیز عمل می كند و به سرعت 

واكنش هایش رادیكال می شود.

چه کسی به اسد گفته بود اگر از ایران جدا شوی ما خیابان ها را   
از مردم خالی می کنیم؟

این را آقای بشار اسد خودش در مصاحبه گفت. دقیق حضور 
ذهن ندارم كه نام برد یا نه، ولی به رهبران همین كشورهای 
حامی معارضان و به كشورهای حاشیة خلیج فارس یا شاید هم 

تركیه اشاره كرد.

حکومتی    هر  نکرد؟  را  کار  این  خودش  بقای  برای  چرا  بشار 
عقل  حداقل  لحظه  آن  در  چرا  بقاست.  برایش  مسئله  مهمترین 
زیستی و بقای بشار به او حکم نکرد که این را بپذیرد و فاصله بگیرد. 

می توانست از آن خطر و بحران برهد و بعداً به ایران نزدیک شود.
اینطور نیست كه هر وعده ای بدهند عمل كنند. من در بخش 
با  مذاكرات  ماجرای  در همان  زمان حافظ،  در  كه  گفتم  اول 
اسرائیل هم كه وارد شدند، این هوش و ذكاوت را داشتند كه با 
دست خالی نمی توان به طرف مقابل اعتماد كرد. اصلاً سیاست 
عرصة اعتماد نیست، عرصة خلق نیاز و پاسخگویی به نیاز است. 
به هیچكس نمی توانید  به همین دلیل است كه در سیاست 
اعتماد كنید. هركه در سیاست در شرایطی كه دستش خالی 
است و دیگری به آن نیاز چندانی ندارد به دیگری اعتماد كرد، 
مسئلة اصلی برای عبور از او مسئلة زمان خواهد بود. چه، آقای 
سادات وارد مذاكره با اسرائیلی ها و تعامل كمپ دیوید شد، لیكن 
آقای حافظ اسد تا آخر هم وارد توافق نشد و امضا نكرد، چون 
می دانست اینها ضمانت اجرا ندارند و مسئلة عبور از حافظ اسد 

مسئلة گذر زمان است.
تمام  از  امارات  و  سعودی  كه  داد  نشان  هم  بعدی  تجربة 
انقلاب های بعدی هم عبور و همه را سركوب كردند. آنان به 
زمامداری كه ۳۰ سال با ایرانیان كار كرده و به ایران نزدیك 
است رحم نمی كنند. اگر هم در دورۀ كوتاهی از ایران جدایش 
می كردند، هنگامی كه تمام ابزارهای قدرتش را می گرفتند، نوبت 
به سقوط خود آقای بشار می رسید. بشار این را خوب می دانست 
كه با تجربة عملكرد كشورهای خلیج فارس در دهه های گذشته، 
قول ایشان قابل اعتماد نیست و نمی تواند بدینان اتكا كند. از این 
جهت آقای بشار اسد هوش و ذكاوت داشت، چه در تعامل با 

كشورهای عربی چه در تعامل با اسرائیل.

انعطاف نشان دادن نظام  
می خواهم به ۳۱ ژانویة ۲۰۱۱ بروم، یعنی ۴۸ روز پیش از شروع 
شلوغی ها در سوریه؛ اتفاقات بهار عربی از چند ماه قبل از دسامبر 
۲۰۱۰ در تونس شروع شده است. بشار اسد با وال استریت ژورنال 
آمریكا گفتگویی دارد. ایشان می گوید ما در سوریه ۲۰۱۱ شاهد 
انتخابات محلی هستیم، قانون جدید رسانه ابلاغ می شود، قانون 
جدید احزاب را نگارش و تصحیح می كنیم و اجازه می دهیم 
احزاب دیگری غیر از حزب بعث هم شكل بگیرند )چون مانند 
عراق بعثی كه احزاب دیگر ممنوع بود، در اینجا هم ممنوع بود(. 
این نشانة این است كه نظام از قبل از اینكه شراره های آتش به 
سوریه برسد و تظاهرات ها آنجا آغاز شود، خودش كاملًا ترسیده 
و متوجه است كه احتمالاً اینها به سوریه خواهد رسید. البته بشار 
اسد در همین سخنرانی می گوید ما نگران نیستیم چون مردم 

نظام و حكومت را دوست دارند.
در ۱۸ مارس تظاهرات ها شروع می شود. ۲۶ مارس نظام ۲۶۰ 

نظامی كرد و اسلام گرا و مدنی را آزاد می كند. فردای آن 
روز در ۲۷ مارس )۹ روز بعد از حوادث ۱۸ مارس كه ۴ نفر 
كشته می شوند( آقای فاروق شرع می گوید در خلال ۲ روز 
آینده آقای بشار اسد تصمیمات مهمی را اعلام می كند كه 
بسیار اثرگذار است و مردم خوشحال خواهند شد. همان روز 
مجلس خلق سوریه بشار اسد را به مجلس فرامی خواند برای 

اینكه نسبت به اتفاقات توضیح دهد.

در همین روز باز اتفاق مهمی می افتد: آقای رجب طیب 
اردوغان در سفری كه به عراق دارد، قبل از اینكه بدانجا 
برود، با خبرنگاران مصاحبه می كند و می گوید من در ۳-۲ 
روز گذشته دو بار با بشار اسد تلفنی گفتگو كردم و از او 
خواستم كه به سخن مردم گوش دهد و او هم پاسخ مثبت 
داده؛ بشار و نظام سوریه دارند تلاش می كنند كه تشكیل احزاب 
سیاسی را آزاد كنند و قانون حالت اضطراری را لغو كنند و ما 

امیدواریم این اتفاقات سریع تر بیفتد.

۳۰ مارس، آقای بشار اسد به مجلس خلق می رود و می گوید این 
توطئه ای خارجی علیه ماست ولی اصلاحات را شروع كرده ایم، به 
نیروهای امنیتی دستور داده ایم كه تظاهركنندگان را هدف قرار 
ندهند و تلاش می كنیم اتفاقات ۱۲-۱۳ روز گذشته را جبران 
كنیم؛ قول می دهد این اتفاقات را جبران كند. روز بعد، كمیتة 
لغو قانون شرایط اضطراری ۱۹۶۳ شكل می گیرد و كمیته ای 
هم در خصوص كشتارها در درعا شكل می گیرد كه به كشتارها 

رسیدگی كند.

آیا    در لحظات آغازین و زمان سخنرانی بشار در ۳۰ مارس، 
درگیری های داخلی هم وجود داشت؟ حرس قدیم و جدید مشغول 
جنگ بودند و وضعیت خانوادة اسد تحت خطر بود؟ یا در مقابل ترس 

از انفجار نیروهای داخلی همه همدست و یکنواخت شده بودند؟

هنوز در دمشق اتفاقات خاصی كه بعداً مشاهده می شود، شروع 
نشده. در آن زمان نظام هنوز در شوک است. البته نظام سوریه 
اعتماد به نفسش را دارد ولی در شوكی به سر می برد. تصورش 
این بود كه به دلیل سیاست ضداسرائیلی و محبوبیتی كه به 
سبب سیاست خارجی خود در این سال ها در داخل كسب كرده 
و امكاناتی رفاهی كه از دهه های قبل در اختیار عموم مردم بوده، 
این اتفاق در سوریه نخواهد افتاد. واقعاً خود نظام اینجا در شوک 

فرورفته كه چرا این اتفاق در سوریه افتاده.

با این حال، علایم این عقب نشینی در حدود ۶۰ روز پیش از 
این در همان مصاحبة بشار اسد با وال استریت ژورنال مشاهده 
می شود. عقب نشینی ها در حوزۀ قانون احزاب و آزادی رسانه ها 
و... از همان زمان نظام عقب نشینی را آغاز كرده با این هدف كه 
این اتفاق نیفتد. اینجا هم قول هایی كه می دهند مبنی بر جبران 
اتفاقات دو هفتة پیش، به نظرم ناشی از این است كه نظام دچار 
شوک شده و تلاش می كند به شكلی رضایت مردم را به دست 

آورد و تظاهرات ها را در سوریه آرام كند.

همین    در  می شود.  او  از  زیادی  حمایت  گفتگو  این  هنگام 
سخنرانی می بینیم که از گوشه و کنار مجلس کسانی بلند می شوند و 
مجیزخوانی می کنند و می نشینند. بنابراین حمایت تمام عیار از داخل 

سیستم دارد.
بله. حمایت كه طبیعی است.

اینكه انتخابات آزاد چقدر در سوریه معنا داشته باشد و تا چند 
بشود این افراد را نمایندگان واقعی همة مردم دید، محل تأمل 
و سؤال است؛ ولی این یك واقعیت است كه برخلاف بسیاری از 
دیكتاتورها و مستبدان دیگر عرب، اسد در كشور سوریه بسیار 
آزاداندیش تر و بازتر و محبوب تر بود. می شود اینطور ادعا كرد 
كه در بین ۴۰-۵۰٪ مردم، اسد و سیاست های نظام محبوبیت 
همه  این  می گویید  و  می بینید  را  تظاهرات  فیلم های  داشت. 
جمعیت بیرون آمد. من می گویم در نظامی اگر كاملًا نامشروع 
باشد و بالای ۸۰-۹۰٪ مردم ناراضی باشند، جمعیت بمراتب 
بیشتر از این خارج می شود. داده های دیگری هم دارم كه چطور 
در خلال جنگ، بخش های مهمی از شهروندان هیچگاه نه در 
تظاهرات ها نه در جنگ، وارد نشدند و حتی در فضای مجازی 
حاضر نشدند علیه نظام موضع بگیرند. نه ازبهر اینكه به طور 
كامل موافق نظام بودند، بلكه چون نخست، جایگزین بهتری 
دیده نمی شد و دو دیگر، به دلیل بخشی از سیاست های درست 

نظام بویژه در حوزۀ سیاست خارجی.

سری  یك  اسد  بشار  تظاهرات ها،  آغاز  از  قبل  حتی  بنابراین 
اعلام  وال استریت ژورنال  با  مصاحبه  طریق  از  را  عقب نشینی 
می كند و پس از آغاز این تظاهرات ها، نشانه های كوتاه آمدن 
نظام را در همان یكی دو هفتة آغازین می بینیم و در روزهای 
بعدی هم عذرخواهی ضمنی انجام می شود و قول جبران داده 

می شود و كمیتة تحقیق شكل می گیرد.

فروغلتیدن به جنگ داخلی  
که    است  این  می شود  مطرح  سوریه  دربارة  که  پرسشی 

چگونه این بسیار سریع به مرحلة مسلحانه کشید؟ از فاز اولیه که 
مسالمت آمیز است تا فاز دوم که مسلحانه است، بیش از چند هفته 
طول نمی کشد و اینجاست که ما را وارد روایت های دیگری می کند.

من فكر می كنم مسئلة اینكه از كجا شروع شد در بحران سوریه 
اهمیت ]اصلی[ ندارد. ممكن بود این اتفاق از دمشق یا ادلب 

شروع شود. ولی شاید اگر این اتفاقات از جای دیگری رخ می داد، 
نه اینكه كاملًا با اتفاق متفاوتی مواجه می بودیم، اما شاید در كم 
و كیف و شدت و حدت قضیه تفاوت هایی ایجاد می شد. درعا یك 
ویژگی برجسته ای دارد كه منجر به این شد كه نخست، حوادث 
به سرعت مسلحانه تر شود، دوم، بسیار توسعه پیدا كند: یكی 
ویژگی عشایری و قبایلی درعاست و دیگری همسایگی اش با مرز 
اردن و اسرائیل. عرض كردم نظام عشایری كلًا نظام متفاوتی 

است.

پس ساختار عشیره ای هرجا باشد، از صفر تا صد خشونت خیلی   
سریع تر طی می شود.

طبیعتاً. ما تقریباً این ساختار را در مركز نداریم. ممكن است در 
حاشیه داشته باشیم و برای همین حاشیة ما معمولاً ملتهب تر 
است. یكی از دلایلش این فرهنگ عشایری است. مثلًا اگر در 
خوزستان قتلی اتفاق بیفتد، كنترل آن قتل بمراتب دشوارتر 
است از جایی مثل تهران و مشهد و شیراز. عشیره به سرعت 
بسیج می شود. در مسئلة انتقام، عشیره وارد می شود. فرد تنها 
نیست، با یك نظام هسته ای مواجه نیستیم، با نظام گستردۀ 

زیستی مواجه ایم كه بلافاصله همه بسیج می شوند.

خود مسئلة بیابان مهم است. اساساً شما مقایسة جایی مثل 
نیست.  مقایسة درستی  دیرالزور  یا  درعا  مثل  با جایی  تهران 
چنانكه خود دمشق )قلب دمشق( و قلب حلب و قلب حما، با 

مناطق پیرامونی متفاوت است.

من در سفرنامة افغانستان كه دارم می نویسم این را باز می كنم 
كه اساساً نظام قبایلی نظام قانون بردار نیست. بویژه هنگامی كه 
با بادیه تركیب می شود. اولاً میل به تندوتیز )شارپ( شدن –
نمی خواهم واژۀ افراط را به كار ببرم. این واژه را هیچ دوست 
ندارم– هست؛ در هر طرفی كه بایستند، بسیار سریع تندوتیز 
می شوند. اهالی بیابان چندان اعتدال )الوسطیه( را ندارند؛ شاید 
برای اینكه به سختی با مسائل روبرو اند و با محیطی بسیار 
سرسخت مواجه. انسان های سختكوش و سرسختی اند و زود 
باورهای  و  ایدئولوژی ها  می دهند.  نشان  سخت  واكنش های 
انقلابی تند مانند وهابیت، در این محیط ها زودتر می گیرد تا 

محیط دارای تمدن شهری.

ممکن است شما موافق نباشید، اما در همین ایران هم در روز   
مردم  از  نفر  میلیون  گفته می شود حدود ۳٫۵  ۲۵ خرداد سال ۸۸ 
به  نفر دست  میلیون  این ۳٫۵  ولی  به خیابان ریختند  تهران فقط 
عملیات مسلحانه نزدند. به رغم اینکه بین ۲۵ خرداد و روز عاشورای 
سال ۸۸ که شش ماه فاصله هست، طبق روایت هایی که این طبقة 
متوسط مخالف و معارض و منتقد داشت، اتفاقاتی افتاد؛ اما سنگ 
که برداشت، نیروهای اطرافش گفتند سنگ را بگذارید زمین، این 

خشونت آمیز است. در سوریه داستان متفاوت است.
مقایسة ایران با فضای عربی تفاوت هایی بنیادی دارد. از حیث 
مواجه  قبیله  و  عشیره  مثل  مفهومی  با  سوریه  در  اجتماعی، 
هستید. همیشه می گفتم داعش در عراق بمراتب از سوریه محكم 
و قوی تر می جنگید. دلیلش این است كه عشیره فرهنگی دارد 
كه در آن خشونت و سریع انتقام تسری پیدا می كند، بویژه اگر 
در مناطق بادیه ای و بیابانی باشد. اینها را من در كتاب راه های 

جذب، با تفصیل توضیح داده ام.

در مقایسه، در ذات ما ایرانیان مدنیت هست؛ فارغ از اینكه در 
چه جناح و گروه و حزبی باشیم. این یكی از مزیت های مثبت ما 
ایرانی هاست كه نظر می آید مدنیت در ما بسیار ذاتی شده. این 
واقعاً ویژگی بسیار مثبت ماست كه هیچیك از دو طرف بالاتر 
از سطحی از مرزهای تندی تجاوز نمی كند. ما باید این را قدر 
بدانیم و تلاش كنیم نهادینه ترش كنیم و از آن همچون فرصت 

استفاده كنیم.

متوجه هستم که تغییرات و تفاوت های جغرافیایی می تواند در   
خلق و خوی روانشناختی جمعی ملت ها اثر بگذارد. ولی در همین ایران 
هم، طبقات مختلف در زمان های مختلف متفاوت رفتار می کنند. در ۸۸ 
شش ماه طول می کشد تا کار به سنگ برداشتن برسد، اما در آبان 
۹۸ دو روز طول می کشد تا کار به اسلحه برداشتن برسد. منظورم 
این است که در جاهای مختلف شهر و طبقات مختلف هم چنین است. 
جملة معروف مارکس: آنان که چیزی برای از دست دادن ندارند جز 
زنجیرهایشان، متفاوت رفتار می کنند با کسانی که چیزهای فراوانی 
برای از دست دادن دارند. من حرف شما را قبول دارم؛ ولی اینکه 

ایران لزوماً مدنیت دارد، چه بسا ادعای گزافی باشد.
فرمایش شما درست است. من هم اشاره كردم. من حاشیه را 
كه مطرح كردم، ابتدا عرض كردم كه ۹۶ و ۹۸ در ایران هم 
شاهد این تحول هستیم، به دلیل همان فرمایش شما كه چیزی 
برای از دست دادن ندارد پس تندوتیزتر می شود؛ چون شاید آن 
طیفی كه در ماجرا دخیل است، از طبقه و پایگاه متفاوتی باشد. 
ما در همین ایران منافقین را داشتیم كه آتش زدند و ۱۷ هزار 
نفر را كشتند از بچه و زن و پیر. این هم در ایران بوده. اما به 
طور كلی این مدنیت در بین اقشار مختلف در ایران بسی بسیار 
بیشتر دیده می شود تا جاهای دیگر. نمی خواهم ادعا كنم همة ما 
آدم های بسیار خوبی هستیم و چقدر خوب ایم! من این نگاه های 
شووَنیستی )میهن شیفته( را به ایران ندارم. اما واقعیت این است 
كه به طور عام، مدنیتی كه مثل كشور ایران و تركیه هست، در 
سطح منطقه بسیار كمیاب است. ایران و لبنان و تركیه تا اندازۀ 

زیادی نسبت به همسایگان و پیرامون خود استثنا اند.

هدفگذاریهایاولیهنتانیاهو
درجنگغزهشكستخوردهاست

سید هاشم موسوی با اشاره به اینكه در خصوص تحولات 
اخیر، دو برداشت افراد از پیروزی یا شكست و مشاهدات 
عینی از این دو مفهوم حائز اهمیت است، گفت: پرسشی 
كه ممكن است برای بسیاری مطرح شود این است كه آیا 
حماس یا فلسطینیان پیروز شده اند یا شكست خورده اند 
و در مقابل آیا اسرائیلی ها شكست خورده اند یا به پیروزی 
دست یافته اند. برای پاسخ به این سوالات، نیازمند بررسی 
مشاهدات هستیم. باید رویكرد رسانه ها و نوع اخباری كه 
از هر دو طرف منتشر می شود را تحلیل كرد. همچنین، 
احساس عمومی پیروزی یا شكست در بین فلسطینیان و 

اسرائیلی ها مورد توجه قرار داد.
وی افزود: نظرسنجی اخیر تلویزیون اسرائیل نشان داد 
كه تنها ۴ درصد اسرائیلی ها معتقد هستند در جنگ با 
فلسطینیان پیروز شده اند، در حالی كه ۹۶ درصد اعلام 

كرده اند كه به اهداف خود دست نیافته اند.

با بیان اینكه نتانیاهو و  این كارشناس مسائل سیاسی 
دولت او در یك سال و نیم گذشته بارها تاكید كرده اند كه 
كمتر از نابودی كامل حماس، چه در عرصه نظامی و چه 
در زمینه سیاسی، رضایت نخواهند داد، اظهار كرد: در این 
میان، علی رغم تمام جنایت هایی كه رژیم صهیونسیتی 
است، تلاش های  برای تحقق هدف خود مرتكب شده 
میانجیگرانه  سازمان های بین المللی و كشورهای مختلف 

برای تبادل اسرا شكل گرفت.
وی با اشاره به این موضوع كه حماس از ابتدا شروطی 
برای انجام این تبادل مطرح كرد كه رژیم صهیونیستی 
كه  كرد  اعلام  و  ورزید  امتناع  آن  پذیرش  از  ابتدا  در 
نابودی حماس، هدف اصلی است، بیان كرد: با این وجود، 
اكنون شاهد آن هستیم كه همان شروطی كه حماس و 
سازمان های بین المللی مطرح كرده بودند، به اجرا درآمده 
است. از سه هدف اصلی دولت نتانیاهو، تنها یك مورد 
یعنی بازگرداندن اسرا محقق شده است. هدف دوم و سوم 
كه نابودی حماس در ابعاد نظامی و سیاسی بود، به هیچ 

وجه محقق نشد.

موسوی در مصاحبه تلفنی با رادیو گفت وگو با ذكر این 
موضوع كه در غزه، حماس مسئولیت اداره امور محلی، 
از جمله پلیس، نهادهای امنیتی و نهادهای مردمی را بر 
عهده داشت و در طول این مدت، هیچ تغییری در ساختار 
نظامی و سیاسی این گروه ایجاد نشده است، عنوان كرد: 
همچنین محموله های امدادی و كمك های بشردوستانه 
نیز توسط حماس مدیریت و توزیع می شد. در مقابل، 
تبادل اسرا با نظارت مردم و با تایید حماس انجام شد. 
نوع تبادل اسرا با حضور مردم و اعلام رضایت فلسطینیان 
از روند خوشنامی حماس، نشان داد كه حماس همچنان 

در غزه نفوذ دارد.

این كارشناس مسائل سیاسی بیان كرد: تنها هدف محقق 
شده رژیم صهیونسیتی، تبادل اسرا بود كه آن هم به شكلی 
نیمه كاره و با مذاكره صورت گرفت. هدف گذاری های اولیه 
نتانیاهو مبنی بر نابودی حماس و بازگرداندن اسرا بدون 

مذاكره، محقق نشد.

هادی معصومی زارع

سید هاشم موسوی

 مردم سوریه دست به کار شدند؛ جمع آوری ۱۰۰۰ ویدئو   
از جنایات باند »الجولانی«

منابع آگاه در سوریه از راه اندازی یك كمپین گسترده 
برای جمع آوری اسناد جنایات تروریست های تحت امر 

الجولانی خبر دادند.

جمعآوری۱۰۰۰ویدئو
ازجنایاتباند»الجولانی«
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 سال سوم                                     شماره پانصدوبیست ودو
اقتصاد

كشورهای  در  خصوصی سازی  خصوص  در  تطبیقی  مطالعات 
مختلف نشان می دهد كه انتقال موفق از اقتصاد دولتی به اقتصاد 
بازار، نیازمند یك رویكرد تدریجی و تقویت زیرساخت های بازار در 
چارچوب بخش دولتی است. در این راستا علی نصیری اقدم عضو 
هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی )ره( در گفتگو با مسیر 
اقتصاد گفت: واگذاری سریع و گسترده بنگاه های دولتی به بخش 
خصوصی بدون ایجاد این زیرساخت های ضروری، اغلب به نتایج 

نامطلوب و شكست آمیزی منجر شده است.

موانع اجرای کامل اصل ۴۴ و خصوصی سازی در ایران  
وی با تاكید بر اینكه به جای واگذاری بی رویه ی تمامی بخش ها، 
بهتر است به دنبال یافتن راهكاری باشیم كه ضمن بهره گیری از 
مزایای بخش خصوصی، به سمت ایجاد یك ساختار اقتصادی 
كارآمدتر و عادلانه تر حركت كنیم، افزود: با توجه به تصمیم به 
واگذاری بنگاه های اقتصادی، یكی از چالش های اصلی، انتخاب 
شركای مناسب برای این انتقال است. تعیین معیارهای دقیق 
برای انتخاب این شركت ها و همچنین در نظر گرفتن تأثیر قوانین 
و سیاست های موجود، از جمله مواردی است كه در این فرآیند 

باید به دقت مورد توجه قرار گیرد.
نصیری اقدم افزود: قانون اصل ۴۴ به صراحت بر ضرورت واگذاری 
برخی بنگاه ها تاكید دارد. اما فرصت تطبیق برای شركت ها، باعث 
شده تا این روند به طور كامل اجرایی نشود و همچنان ابهاماتی 
در این زمینه وجود داشته باشد. در نتیجه اجرای اصل ۴۴ قانون 
اساسی، گروه های سه گانه ای شكل گرفت كه هر یك تركیبی از 

شركت های مختلف با ویژگی های متمایز بودند.

نادیده گرفتن تفاوت های بنیادین شرکت ها؛ مانعی بزرگ در راه   
خصوصی سازی

از حیث نوع  ادامه داد: این شركت ها  اقتصادی  این كارشناس 
فعالیت، بازار هدف )رقابتی یا انحصاری(، امكان تجارت خارجی، 
وجود  عدم  یا  وجود  قیمت گذاری،  در  دولت  دخالت  میزان 
نهاد تنظیم گر، دریافت یا عدم دریافت یارانه، ابعاد اجتماعی و 
كاركردهای نهادی در نظام حقوقی با یكدیگر متفاوت بودند. اما 
به جای آنكه این تفاوت های اساسی را مبنای تفكیك قرار دهیم، 
صرفا بر اساس ذكر نام فعالیت ها در صدر اصل ۴۴، شركت ها را در 
گروه های مختلف جای دادیم. این رویكرد سبب ایجاد مجموعه ای 
ناهمگن از شركت ها در هر گروه شده و ظرافت های موجود در 

ساختار اقتصادی را نادیده گرفته است.
این عضو هیئت علمی دانشگاه افزود: یكی از عوامل كلیدی در 
موفقیت یا شكست فرآیند خصوصی سازی شركت های دولتی، 
تاریخچه شكل گیری و ساختار اولیه آن ها است. شركت هایی كه 
از دهه هفتاد و با رویكرد تمركزگرایی و یكپارچه سازی صنایع 
به وجود آمدند، اغلب دارای ساختارهای پیچیده و بروكراتیكی 
هستند كه فرآیند واگذاری آن ها را با چالش های جدی مواجه 

می كند. این ساختارها كه در ابتدا با هدف افزایش كنترل دولت 
بر صنایع ایجاد شده بودند، اكنون به مانعی برای خصوصی سازی 

مؤثر و بهبود بهره وری تبدیل شده اند.

پیچیدگی های انتقال مالکیت در شرکت ها، فرایندی فراتر از یک   
معامله ساده

وی با اشاره به اینكه انتقال مالكیت در یك شركت، به سادگی 
انتقال یك شیء مادی نیست، اضافه كرد: شركت، یك موجود پویا 
و پیچیده است. این انتقال، فرایندی حساس و چندوجهی است 
كه نیازمند توجه به عوامل متعددی است. همان طور كه نمی توان 
عضوی از بدن را به سادگی به فرد دیگری پیوند زد و انتظار داشت 
كه به خوبی عمل كند، انتقال مالكیت در شركت نیز مستلزم 
سازگاری با فرهنگ سازمانی جدید، تطبیق دانش و مهارت های 
فردی با نیازهای شركت و حتی در نظر گرفتن عوامل روانشناسی 
است. بنابراین، برای دستیابی به یك انتقال موفقیت آمیز، بررسی 

دقیق و جامع تمامی جوانب این فرآیند ضروری است.
نصیری اقدم اظهار داشت: شركت هایی كه در ساختار اقتصاد 
سیاسی فعالیت می كنند، اغلب تحت نفوذ نهادهای قدرتمندی 
مانند دولت و مؤسسات وابسته به آن قرار دارند. به عنوان مثال، 
شركتی كه زیر نظر یك وزارتخانه خاص فعالیت می كند، در واقع 
بخشی از یك ساختار اقتصاد سیاسی است كه پشتوانه آن یك 
مقام دولتی قدرتمند قرار دارد. انتخاب نام برای چنین شركتی 
بسیار مهم است، زیرا هر نامی می تواند پیامدهای خاصی داشته 

باشد.

چرا شرکت های دولتی برای خصوصی سازی آماده نیستند؟  
این كارشناس اقتصادی یكی از نكات كلیدی در واگذاری شركت ها 
را ارزیابی آمادگی آن برای رقابت در بازار دانست و گفت: تصور 
غلطی كه در گذشته درباره بنگاه های دولتی حاكم بود، این بود 
كه آن ها باید مانند سازمان های دولتی عمل كنند و بودجه شان 
نیز دولتی باشد. در حالی كه ماهیت یك شركت، به ویژه در فضای 

رقابتی، با یك نهاد دولتی كاملا متفاوت است.
وی ادامه داد: برای واگذاری موفق، شركت باید ابتدا به صورت 
بدون  را  انسانی اش  نیروی  بتواند  یعنی  كند؛  عمل  مستقل 
محدودیت استخدام كند، بازاریابی فعال داشته باشد و تامین 
مالی اش را خود بر عهده بگیرد. متأسفانه، اعمال محدودیت های 
بیش از حد بر شركت های دولتی در گذشته، مانع از رشد و توسعه 

آن ها شده و مشكلات عدیده ای را برایشان ایجاد كرده است.

بنگاه های    بقای  برای  لازم  شرط  شرکت ها«  پویایی  »حفظ 
اقتصادی

این عضو هیئت علمی دانشگاه با تاكید بر اینكه شركت ها همانند 
دارند،  نیاز  مداوم  فعالیت  به  رشد  و  بقا  برای  زنده،  موجودات 
افزود: همچون جریان خون كه حیات بدن را تضمین می كند، 

فعالیت های مستمر نیز حیات شركت را پایدار می سازد. توقف 
ناگهانی این فعالیت ها، همانند سكته ای اقتصادی، می تواند به 
مرگ تدریجی سازمان منجر شود. از این رو، حفظ پویایی و فعالیت 
شركت ها، امری حیاتی است و هرگونه تهدیدی كه این فعالیت 

را متوقف سازد، می تواند عواقب ویرانگری به دنبال داشته باشد.
نصیری اقدم یكی از چالش های مهم در فرایند خصوصی سازی 
شركت های دولتی را ضعف دولت در اجرای كامل واگذاری ها 
دانست و تصریح كرد: ساختار كنونی دولت آیا به گونه ای است كه 
بتواند پس از فروش، كنترل كامل شركت ها را به بخش خصوصی 
واگذار كند؟ تجربه نشان داده است كه در برخی موارد، علی رغم 
انجام مراحل قانونی فروش، به دلیل موانع اجرایی و دخالت برخی 
مدیران دولتی، فرآیند واگذاری با مشكل مواجه شده است. برای 
مثال، شركت ایران ایرتور پس از فروش، به دلایل مدیریتی و نه 
به دلیل ضعف در عملكرد سازمان خصوصی سازی، به طور كامل 

به خریدار تحویل داده نشد.

ناکارآمدی مکانیسم های حل اختلاف بر فرآیند خصوصی سازی  
وی همچنین اضافه كرد: متاسفانه مكانیسم های حل اختلاف 
پیش بینی شده در قوانین خصوصی سازی، در عمل كارایی لازم 
را نداشته اند. به طوری كه حتی افرادی كه خودشان اقدام به 
درخواست  لزوم  مواقع  در  كرده اند،  شركت ها  خصوصی سازی 
فشارهای  كه  می دهد  نشان  مسئله  این  داده اند.  قرارداد  فسخ 
سیاسی و منافع شخصی تا چه اندازه بر تصمیم گیری ها در حوزه 
خصوصی سازی تأثیرگذار بوده و كارآمدی این فرایند را با چالش 

جدی مواجه كرده است.
این كارشناس اقتصادی تاكید داشت: در وضعیت كنونی، نبود 
به  اختلافات  به  برای رسیدگی  یك مرجع رسمی و مشخص 
داوری  هیئت های  به  اغلب  پرونده ها  می شود.  احساس  شدت 
این هیئت ها در رد  اما به دلیل رویه معمول  ارجاع می شوند؛ 
از  بسیاری  قرارداد،  فسخ  و  خصوصی سازی  درخواست های 
پرونده ها به مراحل بالاتر قضایی و طولانی تر كشیده می شوند و 
این امر موجب افزایش هزینه ها و طولانی شدن روند حل اختلاف 

می شود.

۳ چالش اصلی خصوصی سازی در ایران

رشد فناوری دستیاران هوش مصنوعی ایرانی طی سه ماهه اخیر

وضعیت  درباره  گفت وگو  رادیو  اقتصادی«  »گفتگوی  برنامه 
اقتصاد دانش بنیان و هوش  ایران در حوزه  جمهوری اسلامی 
مصنوعی با دكتر مهدی شریعت زاده عضو هیئت مدیره انجمن 
ملی هوش مصنوعی و معاون سابق ستاد هوش مصنوعی معاونت 

علمی و فناوری ریاست جمهوری مصاحبه كرد.

شریعت زاده با بیان اینكه موضوع هوش مصنوعی و ابعاد اقتصادی 
و فناورانه آن در دو سال اخیر به شدت موردتوجه كشورهای دنیا 
قرار گرفته است گفت: طبق تحلیل ها، امروز هوش مصنوعی 
صرفاً به سخت افزارهای گران قیمت و زیرساخت های آمریكایی 

ختم نمی شود.
وی افزود: آنچه كه در بلندمدت می تواند توسعه فناوری هوش 
مصنوعی را رقم بزند فكر و خلاقیت و الگوریتم هاست نه صرفاً 
زیرساخت ها و انحصار داده ها كمااینكه یك تیم ۲۰۰ نفره با 
پنج میلیون دلار سرمایه به فناوری رسیده كه تا قبل از آن ادعا 
می شد هیچ كشوری به جز آمریكا نمی تواند به این فناوری دست 
پیدا كند؛ ازاین رو به نظر می رسد در آینده ای نزدیك شاهد یك 
سری پارادایم شیفت ها و تغییرات جایگاه باشیم كه تلاش و 

پشتكار آن ها را رقم می زند.

عضو هیئت مدیره انجمن ملی هوش مصنوعی با اشاره به اینكه 
مصنوعی  هوش  حوزه  در  ایرانی  برتر  دانشمندان  از  تعدادی 
ارائه  جهانی  سطح  در  پیوسته  به صورت  را  خود  نوآوری های 
می دهند مطرح كرد: اگر ابعاد اقتصادی هوش مصنوعی را در بعد 
سرمایه گذاری و اقتصادی كردن محصولات دانش بنیان مرتبط 
با هوش مصنوعی به جایگاه خوبی برسانیم قطعاً شاهد جهش 

تولید در حوزه فناوری هوش مصنوعی خواهیم بود.

شریعت زاده دررابطه با مهاجرت نخبگان در حوزه هوش مصنوعی 
گفت: علت مهاجرت نخبگان ایرانی در حوزه هوش مصنوعی 
جهت  در  دانشگاه ها  در  ما  متخصصان  تربیت  كه  است  این 
نیازمندی های داخلی نبوده و عمدتاً در جهت نیازمندی های یك 

سری شركت های جهانی است.
وی از توسعه و رشد قابل توجه فناوری دستیاران هوش مصنوعی 
ایرانی طی سه ماهه اخیر خبر داد و گفت: نمونه دستیار هوش 
مصنوعی ایرانی كه حدود سه ماه قبل حدود ۲۰۰ هزار نصب 
میلیون نصب  نزدیك دو  و  میلیون  بالای یك  به  الان  داشت 

رسیده است.

كرد:  اضافه  مصنوعی  هوش  ملی  انجمن  هیئت مدیره  عضو 
بسیاری از نهادها و سازمان های كشورمان در تعامل با شركت ها 
راه هوش  نقشه  اخیر،  و مجموعه های مختلف طی یك سال 
مصنوعی خود را مصوب و منتشر كردند كه اتفاق بسیار مثبتی 

در این عرصه است.

در ادامه برنامه، محسن ملك لی كارشناس ارشد پژوهشی پارک 
یك  دانش بنیان  اقتصاد  گفت:  تهران  دانشگاه  فناوری  و  علم 
فعالانه  تولید  به جای مصرف محض،  اقتصادی است كه  نظام 
دارد و با ظرفیت های دانشی بازیگران مختلف در حوزه اقتصاد 

نقش آفرینی می كند.
وی با اشاره به اینكه نظام اقتصاد دانش بنیان صرفاً متكی به 
شركت ها نیست و یك فضای همه جانبه فرهنگی، اجتماعی، 
سیاستی و سیاسی را در برمی گیرد افزود: در حال حاضر ۹۷۰۰ 
شركت دانش بنیان در كشورمان در حوزه های مختلف مشغول 

به فعالیت هستند.

كارشناس ارشد پژوهشی پارک علم و فناوری دانشگاه تهران 
اظهار كرد: رتبه ایران در مقایسه با سایر كشورها از نظر شاخص 
جهانی دانش بنیان ها تقریباً مناسب است؛ چون در این شرایط 
تحریمی از ۱۳۳ كشوری كه در این شاخص جهانی قرار دارند 

ایران در میانه این جدول و در رتبه ۶۴ قرار دارد.

ملك لی در رادیو گفت وگو عنوان كرد: طبق آمارهای بین المللی 
در حوزه شاخص های نوآوری بین المللی، جمهوری اسلامی ایران 

در حوزه زیرساخت های سخت علم و فناوری و نوآوری یكی از 
كشورهای برتر دنیاست اما در حوزه در كیفیت رگولاتوری و 

تنظیم گری قانونی یكی از بدترین كشورهاست.
وی با تذكر این مطلب كه دانش بنیان صرفاً به فناوری هایتك 
هم  پایین دست  فناوری های  و  نمی شود  محدود  پیشرفته  و 
می توانند نظام اقتصاد دانش بنیان را شكل دهند گفت: شش 
سازمان ها،  در  دانش  مدیریت  نوآوری،  آموزشی،  نظام  حوزه 
ارتباطات و اطلاعات، فضای كسب وكار و ملاحظات منطقه ای 

می توانند نظام اقتصاد دانش بنیان را شكل دهند.

كارشناس ارشد پژوهشی پارک علم و فناوری دانشگاه تهران 
عنوان كرد: طبق آمارها، در حال حاضر ۶۶۰۰ شركت دانش بنیان 
در مرحله نوپا قرار دارند؛ لذا اگر دولت و مسئولان این شركت ها 

را دریابند كار بسیار بزرگی در حوزه اقتصاد انجام دادند.

ملك لی از فعالیت پاره وقت و تمام وقت ۴ هزار نفر در شركت های 
حاضر سهم  حال  در  افزود:  و  گفت  ایرانی سخن  دانش بنیان 
شركت های دانش بنیان در تولید ناخالص داخلی كمتر از ۳ درصد 
است كه این یك آسیب است و پیشنهاد می شود از كشورهایی 
مانند كره جنوبی كه ۵۰ درصد تولید ناخالص داخلی خود را از 

طریق دانش بنیان ها تأمین می كند الگوبرداری شود.

مهدی شریعت زاده -  محسن ملک لی

راهبرونرفتازبحران
صنعتمرغگوشتیکداماست؟

كانون  مدیره  هیئت  رئیس  مصطفوی  سید  مصطفی 
هماهنگی دانش، صنعت و بازار طیور ایران با اشاره به 
اینكه مرغ های گوشتی به دلیل رشد سریع، حساسیت 
بیشتری به تغذیه، شرایط محیطی و بیماری ها دارند و 
برنامه ریزی برای مرغ های تخم گذار آسان تر است، افزود: 
نبود استراتژی كلان و هماهنگی میان دولت، تشكل ها 
به خصوص در  از چالش های صنعت  تولیدكنندگان  و 
كنار  در  تشكل ها  نقش  تقویت  و  است  گوشتی  مرغ 
یكپارچه سازی زنجیره تولید می تواند به بهبود شرایط 

كمك كند.

مصطفی سید مصطفوی

عباس بیگدلی عضو كمیسیون كشاورزی مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینكه شاه كلید حل مشكلات حوزه 
از  قبل  تا  افزود:  است،  آمار  داشتن  كشور  كشاورزی 
دستیابی به آمار جامع و دقیق اصلاح الگو كشت معنی 

پیدا نمی كند.

 به عنوان مثال در هنگام سرمازدگی تصمیم میگیریم 
برای كمك به كشاورز سود و جرائم تسهیلات كشاورزان 
را ببخشیم اما آن افرادی كه تسهیلاتی دریافت نكردند 

همچنان متضرر می شوند.

آیاپتروشیمیزمینگیرمیشود؟

علی رضا علی اکبری

صنعت پتروشیمی به عنوان یك بخش راهبردی، نقش 
مهمی در توسعه اقتصادی ایفا می كند و محصولات آن 
می شود  پیش بینی  دارد.  كاربرد  گوناگونی  صنایع  در 
به   ۲۰۵۰ سال  تا  پتروشیمی  محصولات  برای  تقاضا 
شدت افزایش یابد و سهم آن در رشد تقاضای جهانی 
نفت به حدود ۵۰ درصد برسد. این رشد، ضرورت وجود 
سازوكارهای تأمین كارآمد را برای صنایع پایین دستی 

برجسته می كند.

در ایران، با وجود ظرفیت بالای تولید )حدود ۹۲ میلیون 
تأمین،  زنجیره  در  توازن  عدم  مانند  چالش هایی  تن(، 
نوسانات قیمت و عدم تطابق با استانداردهای بین المللی، 
مانع توسعه صنایع پایین دستی شده است. رقابت های 
سنگین، سودجویی دلالان و كمبود تنظیم گری، تأمین 

پایدار و آسان نهاده ها را با مشكل مواجه كرده است.

اصلی  بخش  دو  شامل  نهاده ها  تأمین  كارهای  ساز 
بسترهای عرضه )قراردادهای مستقیم، بازارهای فیزیكی، 
شركت های  الكترونیك،  تجارت  پلتفرم های  بورس، 
توزیع( و ابزارهای تنظیمی )ذخایر استراتژیك، مشاركت 
ذخیره سازی،  پایانه های  مشترک،  سرمایه گذاری  و 
و  طراحی  است.  چرخشی(  اقتصاد  و  نظام مند  واردات 
شرایط  به  توجه  با  مناسب  سازوكارهای  به كارگیری 

داخلی، برای توسعه پایدار این صنعت ضروری است.

»تولیددادهمحور«و»کشاورزیقراردادی«
شاهکلیداجرایهدفمندسیاستهایحمایتی

عباس بیگدلی 

علی نصیری اقدم
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و  »ژولیت  سینمایی  انیمیشن  فیلم  پاسخ  و  پرسش  نشست  
اجرای منصور ضابطیان  با  به كارگردانی اشكان رهگذر،  شاه« 
و باحضور اشكان رهگذر )نویسنده و كارگردان(، آرمان رهگذر 
)تهیه كننده(، امیرنیما الهی )انیماتور(، مهدی شركت معصوم 
)مدیر  قاضی  امین  بعدی(،  سه  ویژه  جلوه های  )سرپرست 

دوبلاژ( برگزار شد.

انیمیشن  كارگردان  رهگذر،  اشكان  نشست،  این  ابتدای  در 
حدود شش  پروژه  این  نشستن  ثمر  به  برای  ما  گروه  گفت: 
سال زمان گذاشت. این كار،  یك روایت آلترناتیو تاریخی است 
كه عهد ناصری را روایت می كند. داستان »رومئو و ژولیت« 
به هسته اصلی مرتبط است و تصمیم گرفتم این داستان را 

جایگزین داستان »مارلو« كنم.
او ادامه داد: انیمیشن های دو بعدی وارد نسل تازه ای شده و 
به لحاظ هنری كار پیچیده ای است. ضمن این كه انیمیشن 
ارجاعات تاریخی ای دارد كه ما فكر كردیم به صورت نقاشی به 

شیوه جدیدی این مفاهیم قابل انتقال خواهد بود.

قرمزها  خط  از  كه  گفت  نمی توان  گفت:  نیز  رهگذر   آرمان 
عبور كردیم زیرا ما یك روایت تاریخی را پیش كشیدیم و بر 
آن مبنا پیش رفتیم. در انیمیشن ما  شخصیت دختر شاه را 
داریم كه خیلی مدرن زندگی می كند و در تقابل با این كاراكتر، 

شخصیتی از اروپا داریم كه پر از حفره های شخصیتی است.

اشكان رهگذر افزود: من دوست دارم بر شخصیت تاج،  دختر 
از باهوش ترین كاراكترها است و  پادشاه تاكید كنم كه یكی 
چادر سر می كند. این طور نبوده كه چادر را به عنوان ابزار بیان 
برای چیزی استفاده كنم و خوب و  بد بودن كاراكترها را به 

پوشیدن یا نپوشیدن چادر نمی دیدم.
او ادامه داد: تعریف زیبایی و زیبایی شناسی در دوران قاجار چیز 
دیگری بوده است و ما بر أساس همان عكس هایی كه همه ما از 

دوران قاجار دیده ایم، كاراكتر سازی كردیم.

امین قاضی، مدیر دوبلاژ این فیلم نیز گفت: سعی كردیم برای 
دوبله  از شخصیت هایی استفاده كنیم كه بچه های دو دهه با 
می افتد  دوبله  برای  این روزها  كه  اتفاقی  دارند.  خاطره  آن ها 
به دلیل ساختار سینما فاجعه بار است.  مردم دیگر فیلم دوبله 
تماشا نمی كنند و ساختار سانسور هم به شكلی است كه اعتماد 

مخاطب به دوبله را سلب می كند. اما 
در زمینه انیمیشن هنوز خیلی از افراد 
را  سینمایی  گونه  این  دارند  دوست 

به صورت دوبله ببیند.

امیرنیما الهی، انیماتور نیز بیان كرد:  
من فكر می كنم این انیمیشن به لحاظ 
شیوه انیمیت، با دیگر آثار انیمیشنی 
متفاوت  ایران ساخته شده اند  در  كه 
است. انیماتور خوب در كار دو بعدی 
هم وظیفه طراحی را برعهده می گیرد 
بازیگردانی،  دینامیك  باید  هم  و 
از  خیلی  برای  ما  بداند.  را  حركت  و 
كه  صحنه ای  مثل  كار،  صحنه های 
پاریس  در  كافه ای  داخل  كاراكترها 

نشسته بودند، خودمان شروع به بازی كردن صحنه در استودیو 
كاراكترها  اكت  و  حركت  تا  می گرفتیم  الهام  و  می كردیم 
طبیعی باشد. حتی در پنجاه درصد موارد هنگام انیمیت كردن 

دیالوگ ها را می گوییم و می شنویم تا كار بهتری بسازیم.

مهدی شركت معصوم، سرپرست جلوه های ویژه سه بعدی نیز 
توضیح داد:  پلان های این انیمیشن بسیار پركار هستند و نیاز 
بود كه فضای سه بعدی به كمك كار بیاید بدون این كه سه 

بعدی بودن كار مشخص شود.

بابك قریب، سرپرست بك گراند و لی اوت فیلم اظهاركرد: حدود 
هفتاد تا هشتاد درصد این كار در كاخ اتفاق می افتد. ما برای 
این كه از پس كار بربیاییم تصمیم گرفتیم معماری داخلی كاخ 
را داخل برنامه بسازیم و براساس استوری بوردی كه كشیدیم، 
این  كاراكترهای  كنیم.  فیلمبرداری  و  داده  قرار  را  دوربین ها 

پروژه با فضای معماری در ارتباط هستند.

اشكان رهگذر گفت: یكی از مهم ترین ابزارهای اشاعه فرهنگ 
نمی توان  است.  انیمیشن  بدون شك  نوجوان  و  كودک  برای 
ابزاری  حوزه  این  است.  صنعت  یك  تنها  حوزه  این  گفت 
فرهنگی به حساب می آید و من در هركاری كه انجام می دهم 
تلاش می كنم المان های فرهنگی را نه به صورت خشك كه 

به صورت غیرمستقیم در فیلم بیاورم.

این  بازنویسی  در  چرمشیر  محمد  مثل  افرادی  داد:  ادامه  او 
انیمیشن به ما كمك كردند. من دوست ندارم درباره پیام كاری 
كه می سازم حرف بزنم. اگر قرار باشد من درباره پیام كار خود 

حرف بزنم یعنی من كار خود را به خوبی انجام ندادم.

رهگذر بیان كرد:  در روند تولید »آخرین داستان« من با حامد 
از من خواست كه  او  فیلم صحبت كردم.  این  درباره  بهداد  
نقشی را برای او هم در نظر بگیرم و گفت كه می تواند صدای 
پیرزن مشهدی را پیاده كند! همان موقع ما یك تست رفتیم و 
دیدم كه چه قدر شیرین و بامزه صحبت كرد و همكاری میان 
ما شكل گرفت. خانم شاكری نیز از طرف تیم موسیقی به ما 

معرفی شدند.

این انیمیشن ساز اظهار كرد: من  سال ۸۵ یك انیمیشن كوتاه 
درباره گربه ناصری ساختم كه به همین دوران برمی گشت و 
درباره این دوران كنجكاو بودم. ضمن این كه به روایت آلترناتیو 
تاریخ نیز علاقه داشتم همه این ها دست به دست هم داد كه 

من سراغ ساخت این موضوع بروم.
او گفت: خیلی خوب است كه در این دوره  از جشنواره چهار 
انیمیشن اكران شده و حتی یك انیمیشن ایرانی در آكادمی 
اسكار نامزد شده است اما درنهایت باید بدانیم انیمیشن هم 
مثل دیگر آثار سینمایی اجزای متفاوتی دارد كه خوب است 

برای همه آن  ها جایزه درنظر گرفته شود.

انیمیشنی درباره عهد ناصری

روایتی از پیش تولید یک عملیات سری

نشست  رسانه ای فیلم سینمایی »اسفند« به كارگردانی دانش 
اقباشاوی،  با اجرای منصور ضابطیان و باحضور دانش اقباشاوی 
)نویسنده و كارگردان(، مهاجر توحیدپرست )تهیه كننده(، خیام 
وقار كاشانی، رضا مسعودی، مهدی زمین پرداز، یاسین مسعودی 
اسماعیل  فیلمبرداری(،  )مدیر  براتی  سعید  فیلم(،  )بازیگران 
علیزاده )تدوین گر( با یاد زنده یاد جلیل شعبانی دیگر تهیه كننده 

فیلم برگزار شد.
در ابتدای این نشست، دانش اقباشاوی، كارگردان گفت: علقه 
جنگی همواره همراه با من بوده است و در فیلم های جنگی 
بسیاری دستیاری كرده ام. من آبادانی و جنگ زده هستم و برای 
همین همه فكر می كردند اولین فیلم من جنگی خواهد بود. اما 
من »تاج محل« را ساختم. بعد متوجه شدم كه من در كودكی 
شهید علی هاشمی را دیده ام و متوجه شدم او چه قدر شخصیت 
منحصر به فردی دارد. نصف نیروهای او عرب عراقی بودند و 
درواقع حركتش نه باعث انشقاق كه وحدت آفرین بود. ضمن این 
كه شیوه مدیریت مردمی او بسیار خاص بود و حلقه واسط مردم 

و دولت به حساب می آمد.
مهاجر توحیدپرست، تهیه كننده نیز بیان كرد: درابتدا از جلیل 
شعبانی یاد می كنم. من اول كار پیش او درحال یادگیری بودم. 
بعد خبر درگیری او با بیماری آمد و عوامل به من اعتماد كردند 

و كار تهیه فیلم را من پیگیری كردم.
دانش اقباشاوی گفت: ما همه خودمان عرب 
هستیم و برای همین لهجه ها همه صحیح 
»ستاره)بازیگر  هیچكاک  گفته  به  هستند. 
ما  اما  است«،  فیلم  آدرس  شده(،  شناخته 
می خواستیم فیلمی بومی و اورجینال بسازیم. 
و  كند  صحبت  عربی  كار  كاراكتر  بود  قرار 
به نظرم درونیات رضا مسعودی بسیار نزدیك 
كیانوش  دستیار  سال ها  او  بود.  كاراكتر  به 
خوبی  به  را  رئالیته  و  سینما  و  بود  عیاری 
می شناسد. برای همین روح بومی را به كار 

اضافه كردیم.
رضا مسعودی، بازیگر نیز اظهار كرد: من اگر 
نقش اصلی پنجاه فیلم سینمایی را هم بازی 
می كردم خیلی فرقی نداشت. برای این اثر من همه تلاشم را 
به كار گرفتم. اول كار قرار بود من دستیار كار باشم و لیست 
بازیگر به دانش اقباشاوی دادم؛ حتی انتخاب اولم ساعد سهیلی 
بود. اما مهم ترین نكته در این فیلم جغرافیا و زبان كار بود كه 
اگر هر بازیگر غیربومی این كار را انجام می داد،  لهجه به درستی 

درنمی آمد.
اقباشاوی بیان كرد: ما برای ساخت این كار تحقیقات میدانی، 
كتابخانه ای و چهره به چهره داشتیم. فیلمنامه »اسفند« تركیب 
خاطرات، تحقیقات و اندكی تخیل است و این طور نیست كه 
از منبعی خاص اقتباس كرده باشیم. این اثر روایت سفر یك 
قهرمان در سیزده ماه است و حس می كنم فراز و فرودهایی كه 
در فیلم می بینم به اندازه است. به نظر خود من فیلم، رگه هایی 
از نان فیكشن را هم دارد و سعی شده روند قصه سرگرم كننده 

باشد.
در  ما  چالش  مهم ترین  گفت:  فیلمبردای  مدیر  براتی،  سعید 
فیلمبرداری در لوكیشن »هور« بود. آن جا فضای عجیب و نور 
سختی برای فیلمبرداری دارد. برگ برنده من به عنوان یك 
فیلمبردار این است كه دوربین از فیلم جلو نزده است و به نظرم 

این مهم ترین ویژگی این كار است.
مهدی زمین پرداز، بازیگر نیز توضیح داد: من برای اولین بار فیلم 

را امشب دیدم. فكر می كنم دانش اقباشاوی در تدوین سلیقه 
بسیاری به خرج داده است و باید بگویم بازی ها یكدست است. 
همه چیز واقعی پیش رفته و می توان بازیگرانی را دید كه برای 

ایفای نقش از خود گذشته اند.
خیام وقار كاشانی، دیگر بازیگر این فیلم اظهار كرد: من در ابتدای 
كار با دانش اقباشاوی درباره نقش دیگری صحبت كرده بودم. 
اما بعد دیدم در یكی از جلسه ها با سكوت به من نگاه می كند و 

خیلی ناگهانی نقش محسن رضایی را به من پیشنهاد داد.
دانش اقباشاوی گفت: اگر برای نقش های احمد غلامپور و محسن 
رضایی بازیگر پیدا نمی كردیم أصلا فیلم را نمی ساختیم. بازیگران 
برای شبیه شدن به این سردارها چهارساعت گریم می شدند و با 
غوزبند و لباس های سنگین جلوی دوربین می رفتند. پیدا شدن 
این دو بازیگر و كار كردن در این نقش ها برای من خوش شانسی 
بود و فیلم را گرم و زنده كردند. ما به طور كلی از یكایك این 
عزیزان اجازه گرفتیم اما حتی نمی دانستند كدام بازیگرها قرار 
است جوانی شان را بازی كنند تا امروز من از سردار غلامپور 

پرسیدم راضی بودند یا نه و پاسخ مثبت گرفتم.
اسماعیل علیزاده، تدوین گر »اسفند« بیان كرد: من، چالش ها را 
به شكل پتانسیل می دیدم. بافت های قصه ریز بود و فیلم به دو 
زبان روایت می شد. در این فیلم خیلی چیزها یاد گرفتم و برای 
ساختن ریتمی مبتنی بر جغرافیای داخل كار بسیار تلاش كردم 

و خوشحالم كه جزوی از این كار بودم.

اقباشاوی با بیان این كه این فیلم درباره پیش تولید عملیات 
خیبر است و با شروع عملیات، فیلم ما به پایان می رسد، توضیح 
داد: برای اولین بار است كه در فیلم ما پیش تولید یك عملیات 
ترسیم می شود و نه خود عملیات. ما در قصه گویی با شهید علی 

هاشمی حركت كردیم و قدم به قدم با او پیش رفتیم.
یاسین مسعودی، بازیگر درباره حضور خود در فیلم توضیح داد: 
خیلی خوشحالم كه توانستم تكه ای كوچك از این پازل بزرگ 

باشم و در این كار ایفای نقش كنم.
مهاجر توحیدپرست تهیه كننده درپایان از خانواده شهید علی 

هاشمی كه در سالن حضور داشتند تشكر كرد.

جشنواره  
فیلم فجر

سیمرغ  اولی  فیلم  یك  وقتی  است:  معتقد  نائیجی  هادی 
می گیرد، عوامل حرفه ای و متخصصان پیش كسوت تشویق 

می شوند تا پای كار فیلم اولی ها بایستند.

 به گزارش روابط عمومی چهل و سومین جشنواره فیلم فجر، 
بهترین  بلورین  برنده سیمرغ  پیش ازاین  نائیجی  كه  هادی 
فیلمنامه فیلم اول در سی و دومین دوره جشنواره بین المللی 
فیلم فجر شده بود. امسال با كمدی »آنتیك« با بازی پژمان 
امیر  كنار  در  پسیانی  ستاره  بنفشه خواه،  بیژن  جمشیدی، 
نوروزی، غلامرضا نیكخواه و فرزین محدث پا به جشنواره فجر 

گذاشته است.

او درباره سوابق كاری و تجربه حضور خود در فجر گفت:   
كار خود را در سینما با فیلم »حق سكوت« آغاز كردم كه 
سیمرغ  فجر  جشنواره  در  توانست  سال  همان  خوشبختانه 
بلورین بهترین فیلم نامه نگاه نو را دریافت كند. سپس فیلم 
اپیزودیك »هیهات« را كار كردم. در ادامه، فیلم های كوتاه و 
سریال هایی از جمله »توپ« و »آخرین ایست بازرسی« را  در 

لبنان  تولید كردم.

 این كارگردان درباره قصه »آنتیك« توضیح داد: »آنتیك« یك 
فیلم در ژانر كمدی است و بسیار خوشحالیم كه توانست در 
جشنواره فیلم فجر پذیرفته شود. امیدواریم كه این فیلم در این 

رقابت ها به نتایج درست و شایسته ای برسد.

 نائیجی در خصوص روند ارزیابی و داوری فیلم های امسال 
به خصوص با حضور فیلم اولی ها در بخش سودای سیمرغ عنوان 
كرد: حضور فیلم اولی ها در سیمرغ اتفاق بسیار خوبی است، چرا 
كه اصناف و متخصصانی چون فیلم برداران، صدابرداران و سایر 
عوامل حرفه ای كه در فیلم های اولی حضور پیدا كرده و كمك 
می كنند، فرصت ارزیابی در جشنواره برایشان فراهم شده است 
اتفاقی كه تا پیش از این نبود و معمولاً تمام تمركز داوری ها 
روی فیلم ساز قرار داشت و دیگر تخصص ها كمتر دیده می شد. 
وقتی جشنواره  عملكرد این متخصصان را  ارزیابی كند، هم 
باعث تشویق آنان می شود و هم انگیزه می دهد تا همچنان از 
فیلم سازان جوان حمایت كنند. وقتی یك فیلم اولی سیمرغ 
می گیرد، عوامل حرفه ای و متخصصان پیش كسوت تشویق 
می شوند تا پای كار فیلم اولی ها بایستند. این امید و انگیزه ایجاد 

می شود تا بازهم با فیلم اولی ها كار كنند.

 او با اشاره به كمك بازیگران شناخته شده ای؛ چون پژمان 
جمشیدی به فیلم اظهار كرد: انتخاب بازیگر اولین و مهم ترین 
نقطه ای است كه فیلم شكل می گیرد. برای فیلم »آنتیك«، 
پژمان جمشیدی را انتخاب كردیم، چون برای این ژانر و این 
نقش كاملًا مناسب بود. انتخاب بازیگران دیگر هم بر اساس 
توانایی هایشان انجام شد. بازیگرانی مثل بیژن بنفشه خواه، رضا 
نیكخواه آزاد و دیگران، هر كدام با مهارت های خود، فضای فیلم 

را كامل كردند.

این رویداد  نائیجی درباره اهمیت جشنواره و حضورش در   
گفت: جشنواره فیلم فجر، جشن ملی سینمای ایران است. این 
رویداد نه تنها حس وطن پرستی را در صنعت سینما تقویت 
می كند، بلكه نقطه عطفی برای اكران و معرفی فیلم ها به جامعه 
سینمایی و مخاطبان است. همچنین اكران مردمی جشنواره، 
ارتباط مستقیم مردم با فیلم ها را فراهم می كند و ازاین جهت، 

اهمیت بالایی دارد.

 كارگردان »آنتیك« با اشاره به حس و حال بهتر جشنواره 
امسال بیان كرد: در سال های اخیر، ناملایمات زیادی را در 
جامعه تجربه كرده ایم. فكر می كنم جشنواره امسال فضایی 
برای ترمیم و همنشینی بیشتر ایجاد كرده است. جشنواره فجر 
اولین همنشینی در دوره جدید است و امیدوارم كه به شكلی 
پررونق و گرم برگزار شود و شروعی خوب برای سینمای ایران 

باشد تا بتواند به رونق بیشتر این صنعت كمك كند.

تجربهمتفاوتدرترکیب
نوستالژیوکمدی
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 سال سوم                                     شماره پانصدوبیست ودو

»بازیخونی«فیلمیمصنوعی
وشبیهفیلمهایهالیوودی

مهران زارعیان، منتقد سینما با حضور در برنامه »سودای 
سیمرغ« ویژه برنامه چهل و سومین جشنواره فیلم فجر بیان 
داشت: فیلم بازی خونی را دوست نداشتم و در مواجه با فیلم 
چیزی كه در ذوق می زد این است كه تیم فیلمساز مناسبات 
سیاسی و اجتماعی سال های دهه ۶۰ را لمس نكرده و آشنا 
نیستند و بر اساس سنت فیلم های جاسوسی هالیوودی 

كاركرده اند.
 وی افزود: در فیلم بازی خونی تیم فیلمساز اقلیم را نیز 
هدر داده و نتوانسته به درستی از ظرفیت جنگل ها استفاده 
كند و فضاسازی كه از اقلیم می دهد بیشتر مانند فیلم های 
ترسناک و رازآلود است مخصوصاً موسیقی فیلم در مواجهه 
اول كه موسیقی انتخاب شده به گونه ای بود كه اصلاً احساس 

نمی شد فیلم ایرانی باشد.

کیفیت ضعیف صدا و تصویر سالن برج میلاد مشکل اهالی   
سینما

با  »بازی خونی«  فیلم  كارگردان  میرزا محمدی،  حسین 
انتقاد از غیراستاندارد بودن سالن پخش فیلم برج میلاد 
بیان داشت: كیفیت پایین تصویر و صدای سالن پخش فیلم 
در كاخ جشنواره سال هاست كه مشكل فیلمسازان و اهالی 
سینماست و اغلب با سالن برج میلاد درگیر هستند كه بهتر 

است از یك استاندارد خاص برخوردار باشد.
وی افزود: این سالن ازاین حیث كه اهالی رسانه، منتقدین 
و هنرمندان در این سالن متمركز هستند و به دلیل ضعف 
كیفیت صدا و تصویر آنچه را كه از نظر كیفی باید ببینند 
نمی توانند ببینند و این عدم كیفیت در دریافت آنها تأثیر 

دارد.
 میرزا محمدی در مورد فیلم »بازی خونی« بیان داشت: 
این فیلم به ماجرای قیام مردم آمل علیه گروهك شورشی 
»سربداران« می پردازد كه این گروه زیر مجموعه اتحادیه 
كمونیست ها و رادیكال ترین گروه هستند كه اعتقاد به قیام 
مسلحانه داشته اند و داستان فیلم در پاییز و زمستان ۱۳۶۰ 

و خود غائله آمل در ۶ بهمن ۱۳۶۰ است.
وی با تأكید بر اهمیت اسم فیلم در ایجاد جذابیت بیان 
داشت: بازی خونی در واقع یعنی یك بازی پهن است و هر 
كسی با مهره خودش بازی می كند و باید حركات و بازی 

حریف را پیش بینی كند و به حریف ركب بزند.
اظهار داشت: مهم ترین كلیدواژه ای كه در  این كارگردان 
این فیلم وجود دارد مردم است؛ چون درست در زمانی كه 
نیروهای نظامی در جنوب كشور در حال جنگ بودند یك 
گروهی در شمال سعی در انقلاب جدید داشتند، حضور 
مردم برای جلوگیری از این اتفاق در كشور مؤثر بوده و تأكید 
بر این است كه در بزنگاه های تاریخی اگر تكیه بر مردم قرار 

گیرد، پیروزی حاصل می شود.

فیلم بازی خونی، بسیار به من آموخت  
 ارسطو خوش رزم، بازیگر فیلم »بازی خونی« گفت: به واسطه 
سیمرغی كه سال پیش گرفتم امسال ۸ تا ۱۰ فیلمنامه برای 
فیلم سینمایی داشتم و به این دلیل بازی خونی را انتخاب 
كردم كه موضوعی داشت كه تا كنون به آن پرداخته نشده 

است و اكنون فیلم بازی خونی در آن موضوع مرجع است.
وی با تأكید بر اینكه فیلم بازی خونی بسیار به من آموخت 
این  روایت  برای  فرم  یك  فیلم  كارگردان  داشت:  اظهار 
فیلمنامه انتخاب كرده بودند كه برای من به عنوان بازیگر بعد 
از ۲۱ سال، فرمی جدید بود كه تا كنون تجربه نكرده بودم و 

امیدوارم موردتوجه مردم اهالی رسانه و منتقدین باشد.
 خوش رزم در انتقاد به كیفیت بد صدا و تصویر سالن نمایش 
برج میلاد اظهار داشت: اگر قرار است سالن همایش های برج 
میلاد به عنوان كاخ جشنواره انتخاب شود بایستی سیستم آن 

برای پخش فیلم استاندارد شود.

غائله    به  معمایی جاسوسی  ژانر  در  »بازی خونی«  فیلم 
جنگل آمل می پردازد

بیان  نیز  خونی«  »بازی  فیلم  تهیه كننده  پروینی،  سعید 
داشت: فیلم بازی خونی در ژانر معمایی جاسوسی در دهه 
۶۰ به واقعه تاریخی و شهر هزار سنگر و غائله جنگل آمل 

می پردازد.
 وی در مورد لزوم ساخت این فیلم بیان داشت: مردم در 
مورد گروهك هایی كه شاید چندین ساله فراموش شده و یا 
از بین رفته اند آشنایی ندارند درحالی كه این مهم جز تاریخ 
معاصر كشور است و باید مردم در مورد تاریخ آشنایی داشته 

باشند.
 پروینی با تأكید بر اینكه فیلم »بازی خونی« واقعاً سینماست 
اظهار داشت: بعد از فیلم قلب رقه فیلم بازی خونی پروژه ای 

بود كه به لحاظ محتوایی یك پروداكشنی سخت داشت.

نشست پرسش و پاسخ فیلم سینمایی »لولی« با حضور رضا 
فرهمند)نویسنده و كارگردان(، جلیل اكبری صحت )تهیه كننده(، 
رامین محمدیان )طراح صحنه(، علی شاهیده )مدیر فیلمبرداری(، 
سودابه خسروی )طراح چهره پردازی(، حسن مهدوی )صداگذار( 
و ژیلا آل رشاد و داریوش امینی )بازیگران( با اجرای محمدرضا 

مقدسیان برگزار شد.

رضا فرهمند كارگردان این اثر توضیح داد: این فیلم بخش زیادی 
حاصل تجارب من در سینمای مستند است، صداقت و عمیق 
بودن خود را از زمانی وام گرفته كه در سینمای مستند بوده و 

فعالیت داشته ام.
وی ادامه داد: در زمان ساخت قطعا به این فكر نكردم كه  مخاطب 
عام یا خاص دارد و با قلب ساخته شده و قطعا به سینمای تجاری 
نگاه نكردم. ریسك را پذیرفتم كه یادآور سینمای متین و ایرانی 
ما است. ما فكر می كردیم كه این فیلم سختی برای مخاطب عام 

باشد كه جریان سینما آن را از سینمای ایرانی دور كرده است.

ژیلا آل رشاد بازیگر این فیلم نیز مطرح كرد: نقش را بسیار 
دوست داشتم و از همان ابتدا احساس كردم كه دست من به 
عنوان بازیگر باز خواهد بود. تلاش كردم ابعاد مختلف زن را به 

درستی پیش ببرم. امیدوارم كه در این امر موفق بوده باشم.

داریوش امینی دیگر بازیگر این فیلم توضیح داد: من لكنت دارم. 
چون نقصی دارم همیشه سعی در پنهان كردن آن داشتم اما 
در این فیلم می خواستیم همه بفهمند كه این عیب نیست و 
صرفا یك نقص است و نیاز نیست چنین چیزی را پنهان كرده و 

می توان به خوبی زندگی كرد.

در  كرد:  مطرح  فیلم  صحنه  طراحی  درباره  محمدیان  رامین 
برخورد اول با جهانی مواجه شدیم كه ما به ازا نداشت و باید 
آن را خلق می كردیم و به این نتیجه رسیدیم كه به اندازه لازم 

خلق كنیم.

منتقدان  تیغ  از  ما  نیز گفت:  فیلم  تهیه كننده  اكبری صحت 
هراسی نداریم و هر كس می تواند تمام مختصات آن را نقد كند، 

دوست داشته باشد یا نداشته باشد. از طرف خودم می گویم كه 
یك فیلم هنری و روشن فكری ست و ترسی از گفتن آن ندارم.

در ادامه این نشست علی شاهیده مدیر فیلمبرداری این فیلم 
بیان كرد: این فیلم خاص بود و رسیدن به قاب های این چنینی 
حاصل صحبت ها و مشورت های زیاد ما بود. تلاش كردیم قاب 
ما ایستا باشد و مرعوب فضای معماری نشویم. تلاش كردیم 

فیلمبرداری در خدمت فیلم باشد.

اثر گفت: در  این  حسن مهدوی صداگذار درباره كار خود در 
صداگذاری ما چالش های زیادی داشتیم و برای رساندن مفاهیم 
فیلم به گونه ای كه آزاردهنده نباشد و مفهوم را به مخاطب ارائه 
با اتود زدن های مختلف به این مدل رسیدیم. امیدوارم  دهد، 
با صداهای خارج از قاب به رساندن مفاهیم فیلم كمك كرده 

باشیم.

اتمسفر  در  آنچه  گفت:  نشست  این  ادامه  در  فرهمند  رضا 
فیلم وجود دارد بسیار مقدس است. درست است كه امامزاده 

مختلف  طبقات  در 
می شود،  تقسیم بندی 
ولی چیزی كه در امامزاده 
زیبایی ست.  می بینیم 
از  جایی  نمی كنم  حس 
فیلم فضایی سرد داشته 
از  سرشار  فیلم  و  باشد 

رنگ است.
وی افزود: چیزی كه من 
در  تولید  و  ساخت  در 
كه  بود  این  داشتم  نظر 
مواجهه  در  را  خود  فیلم 
و  تمدن  فرهنگ،  با 
تقدس سینمای ایرانی و 
اصلا  و  می سازم  شرقی 
به واكنش های ممكن در 

اكران فكر نكردم.

این كارگردان بیان كرد: این فیلمنامه در پروسه دو ماه نوشته 
و چند بار بازنویسی شد. همه فكر می كنیم در چنین كارهایی 
ارگان های مختلفی حضور دارند ولی این فیلم با سرمایه گذاری 
شخصی من در مستندسازی بوده و هیچ سفارشی در تولید فیلم 

نبوده و هیج ارگانی در كنار ما نبوده است.

فرهمند درباره تجربه مستندسازی خود مطرح كرد: من از دنیای 
مستند می آیم و به ریشه های مستند خود وفادار بودم و از تجارب 

خود در این فیلم استفاده كردم.

جلیل اكبری صحت نیز در پایان خاطرنشان كرد: سینمای ملی 
یك فرد و یكی دو ژانر نیست. كسی كه در چابهار یا شمال 
فیلم می سازد تا كسانی كه در تهران فیلم می سازند تمام این ها 
روی سینمای  و  رنگ  هالیوود  است. سینمای  ملی  سینمای 
تقلید  آن ها  از  باید  تولید خودرو  در  است.  را عوض كرده  ما 
می كردیم كه نكرده ایم ولی در تولید فیلم به اشتباه از آن ها 
تقلید كرده ایم. سرزمین سینما تنها جایی است كه با تقلید به 

جایی نمی رسیم.

سرزمین سینما تنها جایی است که با تقلید به جایی نمی رسیم

جشنواره  
فیلم فجر

نشست خبری فیلم سینمایی »آبستن« با حضور محمد تنابنده 
تیموری  جلال  )كارگردان(،  تنابنده  مصطفی  )كارگردان(، 
)تهیه كننده(، وحید جعفری )نویسنده(، سعید هنرمند )طراح 
صحنه و لباس(، امیر عاشق حسینی )مدیر صدابرداری(، توماج 

دانش بهزادی و رها خدایاری )بازیگر( برگزار شد.

در ابتدای این نشست جلال تیموری تهیه كننده این فیلم گفت: 
از تمام عوامل جشنواره تشكر می كنم كه با تصمیمی كه گرفتند 
اجازه دادند ما در جشنواره و در كنار بزرگان سینما حضور داشته 

باشیم.

مصطفی تنابنده یكی از كارگردان های این فیلم بیان كرد: محمد 
قلم بسیار خوبی دارد و دو سال پیش كه قصه نوشته شده اش را 

برایم خواند همان جا تصمیم گرفتیم این فیلم را بسازیم.

فیلم درباره سكانس پلان  این  تنابنده دیگر كارگردان  محمد 
بودن فیلم  توضیح داد: در ابتدا فیلم سكانس پلان نبود. بعد از 
مدتی كه فیلمنامه تمام شد دیدیم كه نود دقیقه فیلم چقدر 
برای شخصیت ها مهم است و فیلمنامه را برای سكانس پلان شدن 

بازنویسی كرده و كار را پیش بردیم.

وحید جعفری نویسنده این اثر بیان كرد: اولین بار كه فیلمنامه 
را نوشتیم، سكانس پلان نبود و وقتی قرار شد به این گونه پیش 
برویم، روند داستان تغییر پیدا كرد. برای رسیدن به چنین چیزی 
میزانسن خطی ساده در فیلمنامه قرار داده و كار را پیش بردیم.

در ادامه این نشست رها خدایاری یكی از بازیگران این فیلم 
بیان كرد: اسم برادران تنابنده را شنیده بودم و بعد از خواندن 
فیلمنامه تصمیم گرفتم حتما در فیلم حضور داشته باشم. در 
تولید چنین كارهایی همدل بودن بسیار مهم است و شخصیت 
مهری چالش متفاوتی داشت و این نظاره گر بودنش برایم جالب 
بود. كار بسیار سختی بود و فقط با همدلی تمام دوستان چنین 

چیزی ممكن می شد.

توماج دانش بهزادی دیگر بازیگر این فیلم توضیح داد: خیلی 
خوشحالم كه دو سال پشت سر هم شما را می بینم. فیلمنامه 
درخشان محمد و وحید به دستم رسید و قصه را بسیار دوست 
را كنار هم  بسیار دوست داشتنی  و  فیلم سخت  این  داشتم. 
ساختیم. باور كنید سكانس پلان كار بسیار سختی ست و باید 

كمترین خطا را داشت.

محمد تنابنده مطرح كرد: تعداد جلسات تمرین ما بسیار زیاد بود. 
در یكی از جلسات تمرین وقتی صدای بچه ها زیاد میشد انگار 
اذیت كننده میشد و تصمیم گرفتیم با صدای آرام و كم كار را 
پیش ببریم و به نظر رسید فضا بسیار ملتهب تر است و این رویه 

را برای فیلم انتخاب كردیم.
وی ادامه داد: حدود ۲۰ جلسه با دوربین تمرین كرده و در یك 

جلسه فیلمبرداری را انجام دادیم.

تجربه  درباره  فیلم  این  امیر عاشق حسینی مدیر صدابرداری 
حضور خود در این پروژه مطرح كرد: من آخرین نفری بودم كه به 
گروه اضافه شدم. حتی 
وقتی شمال به دوستان 
اضافه شدم هم قصه را 
فیلم،  این  نمی دانستم. 
دوست  كه  بود  چالشی 
را  آن  همیشه  داشتم 

تجربه كنم.

منطق  درباره  جعفری 
برای حمل  فیلم  روایی 
توسط  مخدر  مواد 
شخصیت ها عنوان كرد: 
از  خیلی  قصه  این  در 
مالی  شرایط  بچه ها 
خوبی نداشتند و همه به 
دلیل شرایط مالی بدی 

كه داشتند، دورهم جمع شده بودند درنتیجه برای دریافت پول 
مواد مخدر حمل می كردند.

در ادامه محمد تنابنده گفت: همه این كاراكترها در قصه رنگ های 
مختلفی دارند مثلا كسی برای ازدواج به پول نیاز دارد، كسی برای 
نجات همسرش به پول نیاز دارد و... اما  شرایط این افراد را دورهم  

جمع كرده است.

سعید هنرمند طراح صحنه و لباس درباره حضور خود در این 
پروژه گفت: این فیلم دومین تجربه همكاری من با برادران تنابنده 
است و از اعتمادشان سپاسگزارم. چند هفته در شمال كشور و 
تالاب انزلی دنبال لوكیشن موردنظر بودیم و خداراشكر آن را پیدا 
كرده و سپس ماكت فیلم را در تهران ساختیم و همه موارد فیلم 

را در لوكیشن خود ساختیم.

مصطفی تنابنده درباره حضور محسن تنابنده در این فیلم بیان 
كرد: محسن آنقدر مشغله داشت كه ما مزاحم او نشدیم ولی 
از راهنمایی هایش استفاده كردیم و دورادور در جریان تولید و 

قصه ما بود.

كرد:  مطرح  خود  گرفتن  جایزه  احتمال  درباره  خدایاری  رها 
همیشه احساس می كنم در نقطه شروع و عاشق كار خود هستم. 
به خاطر خانواده ام دوست دارم سیمرغ بگیرم ولی این پایان كار 
بازیگری نیست. دنبال سیمرغ نیستم ولی هیچ كس از چنین 

چیزی بدش نمی آید.

وحید جعفری درباره وام گرفتن از ایده  خارجی توضیح داد: به 
هیچ عنوان از هیچ الگو و ایده خارجی وام نگرفتیم.

دانش بهزادی درباره جایزه گرفتن خود گفت: هر بازیگری دوست 
دارد دیده شود و دنبال سیمرغ هستم. جوایز فقط به استعداد 

بستگی ندارد و به عوامل متعددی بستگی دارد.

مصطفی تنابنده مطرح كرد: ما تازه كار هستیم و با یك سكانس 
پلان سخت كارمان را شروع كردیم و از حضور در جشنواره بسیار 

خوشحالیم كه باعث دیده شدن فیلم می شود.

جلال تیموری در پایان مطرح كرد: هنوز تصمیمی برای اكران 
فیلم نگرفته ایم و باید ببینیم كه كار خود را با اكران عمومی آغاز 

كرده یا به نمایش های بین المللی بپردازیم.

جشنواره فجر باعث دیده شدن ما می شود
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این فیلم خاص بود و رسیدن به قاب های این   
چنینی حاصل صحبت ها و مشورت های زیاد ما 
بود. تلاش كردیم قاب ما ایستا باشد و مرعوب 
فضای معماری نشویم. تلاش كردیم فیلمبرداری 

در خدمت فیلم باشد.

انتخابسرمربیازآرایشگاهتاقهوهخانه
این روز ها باشگاه استقلال محله بروبیای دلال هاست. این 
توان مشغول  تمام  با  فوتبال  به  روز ها دلال های چسبیده 
هستند تا گنجشك های رنگ شده خود را به اسم قناری به 
استقلال بچپانند، درست مانند آنچه در خصوص موسیمانه 
اتفاق افتاد. حالا به قول علی جباری، پیشكسوت بزرگ آبی ها، 
آقایان در قهوه خانه به دنبال سرمربی برای تیمی هستند كه 
امروز كوچك ترین نشانی از آن استقلال بزرگ ندارد. البته 
قبلًا سابقه داشته كه مثلًا مربی را در آرایشگاه انتخاب كنند 
یا اینكه در نمایشگاه و هزار و یك جای بی ربط دیگر، پس 

حالا اگر در قهوه خانه انتخاب شود، تعجب 
چندانی ندارد. 

جباری درست می گوید، امثال استراماچونی كه این روز ها 
تا دلتان بخواهد نامش برده می شود اگر خوب بودند بیكار 
نمی گشتند. او كه در حساس ترین زمان ممكن استقلال را 
رها كرد و كل پول دو فصل قراردادش را هم گرفت، درست 
مانند كاری كه موسیمانه با استقلال كرد. جباری درست 
می گوید، استقلال باید سراغ مربی برود كه در شأن استقلال 
باشد، كسی كه رزومه داشته باشد، نه اینكه در قهوه خانه به 

دنبال مربی باشند!
تمام حرف های پیشكسوت ارزشمند استقلال در خصوص 
انتخاب سرمربی قابل و بادانش در خصوص احترام و ارزش 
قائل شدن به هوادار كاملًا درست است، اما جناب جباری 
یك نكته مهم را فراموش كرده و آن اینكه اگر می خواهید 
استقلال و كل فوتبال ایران سروسامان بگیرند باید ابتدا از 
پس دلال های چسبیده به فوتبال برآیید. باید اول بساط این 
زالوصفتان را از فوتبال برچینید تا دیگر هیچ مدیری جرئت 
نكند با انتخاب غلط خود اول پول ملت ایران را به باد بدهد و 

بعد با احساسات پاک هواداران تیم ها بازی كند. 
اگر  جباری  جناب  ولی  می گوید،  درست  جباری  علی 
روبه راه  ایران  فوتبال  كل  و  استقلال  اوضاع  می خواهید 
با  از لوث مدیرانی پاک كنید كه  باید اول فوتبال را  شود 
سوءمدیریت و عدم تدبیر كاری می كنند كه پای دلال ها به 
باشگاه ها و حتی فدراسیون باز شود. مدیرانی كه كوچك ترین 
درک و فهمی از فوتبال ندارند، ولی تا دلتان بخواهد برای 

خراب كردن اوضاع و احوال فوتبال كشور ادعا دارند. 
این روز ها همه منتظرند تا باشگاه استقلال نام سرمربی 
جدید خود را اعلام كند و تا دلتان بخواهد هم نام های بزرگ 
ردیف شده برای نشستن روی نیمكت آبی ها و این درست 
مدیران  كه  جایی  ترسید.  آن  از  باید  كه  است  همانجایی 
فوتبال ایران بار ها در آن امتحان پس داده و همیشه هم 
تفاوتی  تأثیر گذار رد شده اند. هیچ  و  امتحان مهم  این  در 
هم نمی كند كه مدیر امروزی باشد یا دیروزی. علی جباری 
ولی  می كند،  انتقاد  درستی  به  استقلال  قبلی  مدیران  از 
پیشكسوت آبی ها ظاهراً فراموش كرده كه مدیران كنونی 
استقلال هم امتحان پس داده اند و قبلًا شاهد بوده ایم كه 
چگونه برنامه ریزی های آنها دمار از روزگار استقلال درآورده 
است. البته آنها فعلًا فرصت جبران دارند، اما از آنجا كه مار 
گزیده از ریسمان سیاه و سفید می ترسد و تجربه های قبلی 
پیش چشمان همه هست پس زیاد نمی توان امیدوار بود. 
ایران  تجربه به ما می گوید كه یك بیكار دیگر به فوتبال 
دلالی  به كمك شبكه  از همین حالا  كه  بیكاری  می آید. 
خوب می داند كه قرار است میلیارد ها تومان از كنار فوتبال 
ایران به جیب بزند. بیكاری كه به قول جباری این بار از قهوه 

خانه راهی نیمكت استقلال می شود.

قدرت های    از  »الهلال  پرسپولیس:  سرمربی  كارتال، 
آسیا است و ما هم به عنوان پرسپولیس تمرینات خوبی 
آماده  الهلال  برابر  بازی  برای  خوبی  به  و  دادیم  انجام 

هستیم.«
»برای اینكه از این مرحله صعود كنیم دو بازی مهم   

داریم و اگر ۲ یا ۳ امتیاز بگیریم می توانیم صعود كنیم.«
از    و  بوده  فنرباغچه  بازیكن سابق من در  »دورسون 

كیفیت او خبر داریم. باید ببینیم چقدر آماده است كه 
می تواند ۹۰ دقیقه بازی كند یا ۴۵ دقیقه.«

صحبتهایژسوسآمادهبازیباالهلالهستیم
پیشازدیدارباپرسپولیس

»وارد تورنمنت متفاوتی نسبت به لیگ می شویم و با   
تیمی بازی می كنیم كه از لحاظ بدنی سرسخت است.«

نظرم یك    به  و  را می شناسم  پرسپولیس  »سرمربی 
مسابقه پرُبرخورد پیش رو خواهیم داشت.«

را پشت    درمان  پایانی  مراحل  میتروویچ.  »الكساندر 
سر می گذارد و به بازگشت نزدیك است. لودی اما برای 
البلیهی هم  نیاز دارد. علی  برگشت به میادین به زمان 

آماده مسابقه است.«

شیوا نوروزی
خارج شدن دو رویداد ورزشی از دستور كار كمیته ملی المپیك 

زنگ خطر را برای ورزش ایران به صدا درآورده است. 
از نسل  بر اهمیت حمایت  باری  درحالی كه وزیر ورزش چند 
جوان، استعداد های ورزش و حضور موفق در بازی های كشور های 
به  ورزشی  كاروان های  اعزام  بودجه  بود،  كرده  تأكید  اسلامی 
كشور های  بازی های  و  بحرین  در  جوانان  آسیایی  بازی های 
اسلامی از كمیته ملی المپیك گرفته و به وزارت ورزش سپرده 

شده است!
 بودجه یكی از چالش های همیشگی ورزش كشور بوده و همواره 
به  ورزشكاران  اعزام  جهت  مالی  منابع  نشدن  تأمین  دغدغه 
تورنمنت های مهم وجود داشته است. در سال آینده ورزشكاران 
كشورمان دو رویداد بازی های كشور های اسلامی در ریاض و 
بازی های آسیایی جوانان در بحرین را پیش رو دارند. از آنجایی 
كه اعزام نفرات و همچنین كسب نتیجه در تورنمنت ها نیازمند 
برنامه ریزی بلندمدت است، انتظار می رفت مشكل بودجه این 
اعزام ها هرچه سریع تر مرتفع شود، اما حالا خبر انصراف كمیته 
ملی المپیك از اعزام این دو كاروان شوک بزرگی به جامعه ورزش 
وارد كرده است. بازی های آسیایی جوانان ۳۰ مهرماه و بازی های 

كشور های اسلامی ۱۶ آبان ماه در ریاض برگزار خواهند شد. 
 اعتبارات مصوب سال آینده كمیته ملی المپیك كاهش یافته 
و این كاهش به دلیل حذف بودجه اعزام كاروان به بازی های 
اسلامی و جوانان آسیا بوده است. سرپرست دبیركلی كمیته با 
مدیران سازمان برنامه و بودجه صحبت كرده و ضمن تشریح 
حساسیت این موضوع خواستار همكاری با كمیته المپیك و 

مدیران  تصمیم  این حال  با  است،  بودجه لازم شده  تخصیص 
اعتبارات  از  پیش رو  رویداد  دو  بودجه  حذف  برنامه،  سازمان 
كمیته ملی المپیك و اضافه كردن آن به اعتبارات وزارت ورزش 
بود! حال آنكه مسئولیت اعزام كاروان های مختلف ورزشی به 
رویداد های بزرگی، چون المپیك، بازی های آسیایی، بازی های 
زمستانی، كشور های اسلامی و آسیایی جوانان برعهده كمیته 
ملی المپیك است و طبعاً این كمیته نیز وظیفه اعزام ورزشكاران 
و  پارالمپیك  چون  تورنمنت هایی،  به  را  توان یاب  و  جانباز 
پاراآسیایی را برعهده دارد. بازی های آسیایی زمستانی هاربین 
تازه ترین رویدادی است كه ورزشكاران ایرانی با مسئولیت و زیر 
نظر كمیته المپیك به چین اعزام شدند. طبق قوانین موجود، 
اقدام به اعزام تیم ها و كاروان به  وزارت ورزش نمی تواند راساً 
مسابقات كند و این مسئله برعهده فدراسیون ها و كمیته های 
با چه هدفی بودجه  اینكه چرا و  پارالمپیك است.  المپیك و 
شده،  سپرده  وزارت  به  كمیته  جای  به  برون مرزی  اعزام  دو 
ابهامی است كه باید منشأ آن را در اختلافات مدیریتی و برخی 
جابه جایی مدیران دنبال كرد. البته این اولین باری نیست كه 
چنین تصمیمی گرفته می شود و پیش از این و درست قبل از 
بازی های المپیك پاریس رقمی قابل توجه از اعتبارات كمیته 

حذف شد و به وزارت ورزش تخصیص یافت. 
 محمد تابع از تصمیم گیری بیشتر در خصوص نقش كمیته ملی 
المپیك در آماده سازی تیم ها برای اعزام به دو رویداد پیش رو 
با اشاره به  المپیك  خبر داد. سرپرست دبیركلی كمیته ملی 
فعالیت های انجام شده، اظهار داشت: »از مدت ها پیش بحث 

و  ریاض  اسلامی  كشور های  بازی های  در  قدرتمند  حضوری 
آسیایی جوانان بحرین در اولویت فعالیت ها و اهداف كاری كمیته 
ملی المپیك قرار گرفت و در همین راستا نشست های تخصصی 
و كارشناسی زیادی نیز برگزار كردیم. با توجه به كاهش بودجه 
كمیته ملی المپیك از سوی سازمان برنامه و بودجه، ضمن درک 
شرایط موجود و سیاست های كاری آن سازمان، بحث حضور 
در این دو رویداد مهم از دستور كار هیئت اجرایی كمیته ملی 
المپیك خارج شد و تمركزمان را فقط بر حضور در بازی های 
آسیایی ناگویا خواهیم گذاشت. در اولین نشست هیئت اجرایی 
كمیته ملی المپیك درباره این موضوع رسماً تصمیم گیری و 

مصوب خواهد شد.«
 سیدشروین اسبقیان اختلاف بین وزارت ورزش و كمیته المپیك 
را تكذیب كرد. روز گذشته و پس از انتشار خبر خارج شدن دو 
اعزام بین المللی از دستوركار كمیته ملی المپیك، معاون توسعه 
ورزش قهرمانی و حرفه ای تنها كسی بود كه به این خبر واكنش 
نشان داد. اسبقیان در حاشیه مجمع انتخاباتی فدراسیون شطرنج 
بر حضور پرقدرت در این دو رویداد تأكید كرد: »هیچ اختلاف 
مالی و كلی بین وزارت ورزش و كمیته ملی المپیك نیست. 
اگر چنین مطلبی عنوان شده، تكذیب می كنم. شاید به خاطر 
حذف ردیفی از بودجه كه سازمان برنامه و بودجه انجام داده، این 
مطلب عنوان شده است. وزیر ورزش قویاً این موضوع را دنبال 
می كند، اما از طرف مقام عالی وزارت اعلام می كنم با تمام قدرت 
در این رویداد ها حضور پیدا خواهیم كرد. مشكل مالی نداریم و 
دولت حمایت های لازم را از این رویداد ها انجام داده است و قطعاً 

با صحبت این موضوع را حل خواهیم كرد. اختصاص بودجه به 
وزارت به جای كمیته بعید است. همه ارگان ها مطمئناً به دنبال 
اعتبارات و بودجه خود می روند و همیشه كمیته ملی المپیك در 
این حوزه پرتلاش بوده و اعتبارات خود را پیگیری كرده است. 
وزرای ورزش نیز كمك های لازم را انجام داده اند. قطعاً دنیامالی 
و ظرفیت های  داشت  در مجلس  كه  به ظرفیت های  توجه  با 
مدیریتی كه دارد و در دولت یك مدیر موفق شناخته می شود، 
پیگیری های لازم را انجام خواهد داد. مشكل مالی مطرح شده 
حل و فصل می شود. در هر صورت هیچ نگرانی وجود ندارد و به 
عنوان معاون قهرمانی از طرف وزیر ورزش اعلام می كنم قطعاً در 

این رویداد ها با قدرت و قوت حضور پیدا خواهیم كرد.«

سرنوشتاعزامبهبازیهایاسلامیوآسیاییجوانانچهخواهدشد؟
آیندهورزشدرگرواختلافکمیتهووزارت!

تازه ای    نسل  وارد  بعدی  دو  انیمیشن های 
شده و به لحاظ هنری كار پیچیده ای است. ضمن 
این كه انیمیشن ارجاعات تاریخی ای دارد كه ما 
فكر كردیم به صورت نقاشی به شیوه جدیدی 

این مفاهیم قابل انتقال خواهد بود.

فریدون حسن


